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 روحانی :وزارت بهداشت
 روند واکسیناسیون را برای 

مردم شفاف کند

رئیس جمهــور گفــت: مردم طبق ســند ملــی تصویب شــده درخصــوص عملیات 
واکسیناســیون، بایــد در جریان جزییات این اقدام بزرگ قرار گیرند. حجت الاســام 

حســن روحانی پس از دریافت گزارش دستگاه های ذیربط در...

 وزیر امور خارجه با بیان اینکه ســرمای کرونا، ســرمای بیداد و سرمای تحریم در آستانه زوال 
اســت، گفت: جهانی شــدن به معنای جدایی ناپذیری همه ماست و نوروز به ما می آموزد که با 

طبیعت همراه شویم.
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

کاوه معین فر 
واقعــا در یک جهان ســوررئال زندگــی می کنیم، یک 
کارشــناس در برنامه تلویزیونی نشســته و به مردم می 
گوید: »گوشت نخورید، میوه نخورید و ... سطح انتظارات 
و توقعات را بیارید پایین، حالا اگر یک هفته میوه نخوریم، 
هیچ اتفاقی نمی افتد و ...« وقتی با اعتراض مجری برنامه 
مواجه می شــود که این چه حرفیه؟ جواب می دهد: »ما 
باید عزت نفسمون بالا باشه و خود پندارمون اینقدر قوی 

باشه تا نیازی احساس نکنیم و ...« !
شاید تکراری باشد ولی داستانی منتسب به ماری آنتوانت 
ملکه فرانســه در قرن هیجدهم گفته می شود که وقتی 
مردم انقاب کردند پرســید مردم چه می خواهند؟ گفتند 
»نــان« او در جواب گفت: »اگر نــان ندارند بروند کیک 
بخورنــد!« این حکایت خانم کارشــناس برنامه »دوباره 
زندگی« اســت. تا همین اندازه بی اطــاع و بی خبر از 

زندگی مردم!
در تلویزیون ملی برای مخاطبان نســخه ای می پیچد 
که کاما معلوم اســت هیچ تجربه زیســتی از آن ندارد 
و از ســر یک رفاه و آســایش کامل دارد به مردم درس 
زندگی می دهد. از حرفهای این کارشناس می توان فهمید 
که مخاطبش کســی اســت که هر روز میوه می خورد و 
گوشت و ... برای آنهایی دستورالعمل می نویسد که اگر 
روزی میوه نخورد یا گوشت سر سفره اش نباشد احساس 
بدبختی می کنند. باید به ایشان گفت این قشر مد نظر شما 
در جامعه امروز تعدادشان بسیار کم است و جمعیت زیادی 
از جامعه بدون نیاز به دســتور العمل بخشنامه وار شما به 
اقتضای زندگی ماهی یکبار هم گوشت نمی خورد و کار 

به خرید پوست مرغ و ... کشیده است.
خانم کارشناس برای اینکه پی ببریم تا چه اندازه از واقعیت 
زندگی مردم دور هســتید هیچ نیازی به جستجو نیست 
وقتی قیمت فیله مرغ را کیلویــی 85 هزار تومان اعام 
می کنید کاما معلوم است سطح انتظارات و شکل زندگی 

شما با مردم چه فاصله ای دارد.
از طرف دیگر چرا سعی نمی کنید به مدیران، مسئولان، 
کار به دســتان و ... یادآوری کنید که اگر خانواده ای یک 
هفته است میوه نخورده یا ماهی یکبار هم گوشت ندیده، 
شــرایطی فراهم کنیم تا میوه و گوشــت بخورند و ... به 
جای نصیحت مردم و چه اشکالی دارد و توصیه به عزت 
نفس بالا چند روزی را به میان مردم بروید تا از گفتن این 
واژه ها شرم کنید و ببینید مردم نه با سیلی، بلکه با خون 

جگرشان است که صورت خود را سرخ نگه داشته اند.
چرا همواره تــوپ را به زمین مردم می اندازید؟ اصا چه 
شــناختی از وضعیت مردم دارید که اینگونه بر مســند 
نصیحت پراکنی نشسته اید؟ این گونه تقصیرات را گردن 

مردم انداختن شرم آور است.
یک نگاه ســاده به عدد خط فقر و معیشت و مقایسه آن 
با درآمد و حقوق اکثریت جامعه باعث می شــود از چنین 

موضعی با مخاطبان و مردم حرف نزنید.
در همه چیز فرم و محتوا باید هماهنگ باشد تا اثر گذاری 
آنرا بتوان دید، اگر کسی که این حرفها را از پشت دوربین 
تلویزیون می زد، احســاس می کردی کــه این بنده خدا 
خودش این مدلی زندگی کرده و جواب گرفته اســت به 
همین دلیل از سر دلسوزی به ما هم توصیه می کند هیچ 
حرفی نبود، اما با یک نگاه ســاده می توان دید کسی که 
این تزها را می دهــد اضافه وزن دارد ) حداقل ۳۰ کیلو(، 
اصا نمی توان باور کرد این اضافه وزن حاصل امساک و 

نخوردن میوه و گوشت و برنج و ... باشد. 
خانم کارشــناس ما به حکم زندگی این روزها میوه نمی 
خوریم، گوشــت نمی خوریم و ... ولی لطفا شــما هم به 

احترام بسیاری از مردم ...

خانم کارشناس! مردم گوشت 
و میوه نخورند، یا شما؟

چرا تامین بودجه، مهم ترین 
چالش بانک مرکزی در سال 

1400 است؟

صاحبان تریبون شرایط 
کشور را با لحاظ کردن 
تحریم ها تحلیل کنند

امیدواری به احصاء هزار 
هزار میلیارد تومان فرصت 

سرمایه گذاری در 1400

نقش آفرینی جوانان درگام 
دوم انقلاب ماموریت مجمع 
مشورتی نظام مسائل کشور

این کارشــناس مســائل اقتصادی گفت: به نظر من، 
انتظارات تورمی برای سال آینده اساساً هنوز انتظارات 
کاهش یافته ای نیست کما اینکه در مذاکرات اخیر در 

خصوص دستمزد که البته هنوز توافقی برای ...

 معاون سیاسی وزیر کشــور گفت: صاحبان قلم ، 
تریبون و رســانه ها شرایط کشور را با لحاظ کردن 
تحریم های کم سابقه تجزیه و تحلیل کنند.جمال 

عرف روز دوشنبه در مراسم تودیع و معارفه...

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به امضای 
تفاهم نامــه این وزارتخانه با پنج شــرکت برتر 
تولیدی، ابراز امیدواری کرد که تا ســال آینده 

بتوان هزار هزار میلیارد تومان ...

 دبیرکل مجمع مشورتی نظام مسائل کشور گفت: 
نقش آفرینی جوانان در گام دوم انقاب اســامی 
ماموریت مجمع مشورتی است.در دومین سالروز 

صدور بیانیه گام دوم انقاب و ...
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 برای تعامل با دولت 
 ارز4200 تومانی
 را حذف نکردیم

 رییس مجلس شــورای اسامی گفت: مجلس 
به دنبال حــذف ارز۴۲۰۰ تومانی بود اما دولت 
درخواست کرد این ارز سال آینده حذف نشود و 

مجلس برای تعامل با...
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سال عجیب بازار مسکن به پایان رسید!

چرا قیمت ملک در سال ۹۹ ترمز برید؟

امیر حاتمی:
بصیرت جوانان ایرانی راهبردهای 

خبیثانه دشمنان را شکست داد

عطریانفر: هم اصلاح طلبان مقصرند هم حکومت!
ایراد جریان دوم خرداد و تحلیل انتخابات 1400

گشت سیار زنان بین معتادان کارتن خواب و ماجرای خانه خورشید

3زنان بی خانمان: فقط به درد دلمان گوش کنید!
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جهش قیمت مســکن در سال ۹۹ آنچنان زیاد بود که 
کسانی که شــاید ماه ها برای خرید خانه برنامه ریزی 
کرده بودند، توان اقتصادی خود را در برابر جهش قیمت 
ها از دســت دادند. از خرداد تا تقریبا آبان ۹۹ هر روز بر 
قیمت ملک افزوده می شد و مالکان خود نسبت به تعیین 
قیمت ها اقدام می کردند و مشاوران اماک نیز ناچار به 

تبعیت از نظر مالکان بودند.
بــه طوری که در تابســتان ۹۹ میزان تقاضــا در بازار 
آنچنان افزایش یافت که مصرف کنندگان واقعی را دچار 
مشکات فراوان ساخت زیرا هیچ قیمت مشخصی در 
بازار وجود نداشــت و خریداران دائم در حال کنترل نرخ 

ها بودند.
سرانجام از نیمه پاییز ۹۹، بازار مسکن با آرامش نسبی 
همراه شــد و ســیر صعودی نرخ ها کندتر از هر زمان 
دیگری شد. از آن زمان تاکنون بازار در رکود نسبی فرو 
رفته و مصرف کنندگان و خریــداران همچنان در فاز 

انتظار برای کاهش بیشتر نرخ ها به سر می برند.
سال پرتاطم بازار مسکن

رئیس اتحادیه مشــاوران اماک دربــاره وضعیت بازار 
مسکن در سال ۹۹ گفت: بازار مسکن در سال ۹۹ بازار 

بسیار پرتاطمی بود.
مصطفی قلی خسروی افزود: در خرداد ۹۹ بانک مرکزی 
اعام کرد ۴8درصد بر قیمت مســکن افزوده شده در 
حالی که در واقعیــت و کف بازار میزان افزایش قیمت 

ملک بین 8 تا ۱۳ درصد بود.
وی تصریح کرد: با توجــه به آمارهای متناقض اعام 
شده از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار متاسفانه گفته 
شد عامل گرانی مســکن، مشاوران اماک هستند؛ در 
حالی که ما و همکارانمان در تاش برای پایین آوردن 
قیمت مسکن بودیم و در این راه رسانه ها به ما کمک 
کردند و این تاش منجر به کاهش ۱۰ تا ۱5 درصدی 

نرخ مسکن در بازار شد.

وزیر دفاع گفت: جوانان ما با بصیرت و دشمن شناســی، به امر 
رهبرشان راهبردهای خبیثانه دشمنان را شکست دادند.

به گزارش خبرنگار مهر، امیر سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در نشست با مشاوران جوان وزارت 
دفاع با اشاره به جمعیت جوان، دانشمند و حزب اللهی و انقابی 
که به عنوان بدنه اصلی وزارت دفاع مشــغول خدمت هستند، 
آن را مایه مباهات کشور و یکی از دستاوردهای مهم انقاب 
برشــمرد و اظهار داشــت: باید این عقبه عظیم دانشمندی و 
انقابی با همت چندبرابر و رشــد جامع، خــود را برای آینده 

کشور آماده تر کنند.
وی با اشــاره به انتظارات بسیار کشور از جوانان، گفت: انتظار 
می رود جوانان به این مقدار رشــد که الحمدلله رشــد خیلی 
خوبی است، قانع نشــوند و با اهداف بلندتر و فکرهای بزرگ 
برنامه های اجرایی بزرگ و عملیاتی بنویسند و با همت راسخ، 

خود را برای آینده کشور آماده کنند.
وزیر دفاع با اشــاره بــه اقدامات ارزنده ای کــه به رغم همه 
تحریم های ظالمانه در این دوران در کشــور انجام شده است، 
رمز موفقیت را رهبری حکیمانه مقام معظم رهبری دانســت 
که بــا تاش و همت جوانان مومن و انقابی و با اراده انجام 

شده است.
امیــر حاتمی با تأکید بر اینکه این جوانان بودند که با بصیرت 
و دشمن شناسی به امر رهبرشان راهبردهای خبیثانه دشمنان 
را شکست دادند، گفت: فرمانده معظم کل قوا بسیاری از این 
موفقیت هــا و پیروزی ها را وعده داده بودند و این پیش بینی ها 

محقق شد.
وی با اشــاره به راهبرد فشــار حداکثری دشــمن و اقدامات 
دشــمنان در این مدت، بزرگ ترین دســتاورد آن را بصیرت و 
ارتقاء شــناخت مردم از دشمنان دانست و اظهار داشت: دیگر 
مکر آنان آشــکار و روشن شده است و کســانی که شاید در 
ابتدا در دشــمنی آن ها ذره ای تردید داشــتند، امروز به واقع، 
به دشــمنی آمریکا واقف شــدند و این یکی از بزرگ ترین و 
مهم ترین تجربه هایی اســت که ملت ایران به دســت آورد و 

مرحله جدیدی از رشد و بلوغ ملت بزرگ ایران رقم خورد.
وزیر دفاع خاطرنشان کرد: امروز که نگاه می کنیم، کشور فراز 
و نشــیب های فراوانی را طی کرده است و ملت بزرگ و عزیز 
ایران در هر کدام از مراحل به بلوغ و رشد بالایی دست یافته 

است.
در این نشســت، تعدادی از مشاوران جوان سازمان ها و ستاد 
وزارت دفاع نیز دیدگاه ها و نظرات خودشــان را در خصوص 
موضوعات مختلف با وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح 

مطرح کردند.
گروه مشــاوران جــوان وزیر دفــاع از زمان آغاز و شــروع 
فعالیت خود در چهار ســال اخیر در ســطوح مختلف وزارت 
و ســازمان های تابعه آن تشکیل شده اســت که با برگزاری 
جلســات مختلف دیدگاه ها و ایده های جوانــان وزارت دفاع 
را به صــورت مســتقیم و بی واســطه به مدیــران عالی این 
 وزارتخانــه مطرح و بــه صورت نوبه ای با وزیر دفاع جلســه

 برگزار می کنند.

گفت:  رئیس جمهــور  دفتــر  رئیس 
ریاســت جمهوری و کرسی  صندلی 
دولت مردی بــرای هیچ کس ابدی 
به همین دلیــل در طول  نیســت، 
دوران خدمتگــذاری، مــا نه برای 
نام و نان که بــرای اعتای ایران 

و خدمت به مردم کوشیدیم.
محمود  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
رئیس جمهور  دفتــر  رئیس  واعظی 
طــی یادداشــتی نوشــت: ایــران 
اســامی با مقاومت مــردم، تدبیر 
دولت  و همــت  تــاش  و  نظــام 
در مقابــل یــک جنگ تمــام عیار 
اقتصــادی، بــا شکســت تحریم و 
 ۱۳۹۹ سال  آمریکا  حداکثری  فشار 
را پشت ســر گذاشت و با امیدواری 
وارد ســال ۱۴۰۰ می شــود. چــه 
روزهای ســختی که در طول ســه 
ســال گذشــته، بر اقتصاد ایران و 
نظــام حکمرانی کشــور و خصوصا 

اجرایی گذشت. دستگاه 
 تحریم هــا بــه قــول خودشــان 
»فلج کننــده « بــود و فشــاری که 
بر کشــور تحمیل شــد، قــرار بود 
شــالوده ها و بنیان هــای نــه فقط 
و  فرهنگ  و  اجتمــاع  کــه  اقتصاد 
سیاست و همه چیز کشور را به مرز 
فروپاشــی برســاند. سیاست گذاری 
با هدف  غیرقانونی و غیرانسانی که 
قحطــی مواد غذایی و نایابی دارو و 
شورش های عظیم اجتماعی صورت 
گرفت و به خیال خام آنان قرار بود 
در مــدت زمانی چنــد ماهه به ثمر 
برســد. کمتر کشــوری می توانست 
زیــر بار چنین فشــار بی ســابقه و 
اما  کند  راســت  جنایت بــاری کمر 
ایستادگی  برکت  به  ایران ســرفراز 
افتخارآمیــز مــردم، رهنمودهــای 
فعالان  و همت  رهبری  معظم  مقام 
صنعت و بازرگانــان و تولیدگران و 
شبانه روزی  تاشــهای  و  کارگران 
فرزنــدان ملــت در دســتگاه های 
اجرایی اجازه نداد که خوابِ آشــفته 

تعبیر شود. این مرزوبوم  دشمنان 
چه روزهایی که دولت با خون دل، 
برای تامین نیازمندی های اساسی و 
البته  مایحتاج عمومی تاش کرد و 
بنا به مصالح کشــور و مردم، دم بر 
نیاورد. دولتی کــه البته همزمان با 
با دشمن  اقتصادی  جنگ تمام عیار 

خارجی، در یک ســال اخیر به نبرد 
نفس گیر با ویــروس عالم گیر کرونا 
هم برخاســت و برخــی طعن ها و 
نیــش و کنایه هــا و تخریب هــای 
توام با وقت ناشناســی داخلی را هم 

تحمل نمود و خم به ابرو نیاورد.
بار  و  روزهای ســخت گذشت  این 
کجِ »فشــار حداکثری« خوشبختانه 
به منزل نرســید. شکســت فشــار 
حداکثــری البتــه به معنــای انکار 
مشــقت ها و دشــواری هایی که بر 
گردید  تحمیل  ایران  شــریف  ملت 
و کوچکتر شــدن سفره ها و تنگنای 
معیشــتی نیســت. وقتی از شکست 
می گوییم،  ســخن  حداکثری  فشار 
ایــن نه ادعــا و لاف کــه اعتراف 
اســتراتژی  این  طراحــان  صریح  
معنای  بــه  ثانیاً  و  اســت  ننگیــن 
تحقق  نیافتن اهداف شــومی است 
که دشــمنان این مرز و بوم در سر 
داشــتند و قرار بود بــا تحقق این 
اهــداف، جمهوری اســامی ایران 
را بــه شکســت بکشــانند. روزی 
که حجــاب مصلحت کنــار رفته و 
برخــی ماحظــات بیرونی برطرف 
شــود، روایت تلخ روزهای تحریم و 
جنگ اقتصادی به سمع و نظر ملت 
شــریف ایران خواهد رســید و من 
مطمئنــم آن روز عظمت کاری که 
فرزندان ملت در اداره کشور در این 
همگان  دادند،  انجام  سخت  شرایط 
را به حیــرت و تحســین واخواهد 

داشت.
این کار سترگ البته جز با همراهی 
همدلانه مردم و پتانســیل تاریخی 
و تمدنــی ایــران بــزرگ شــدنی 

تاریخ جزو  ایــران در طــول  نبود. 
ســرزمین هایی بــوده کــه به رغم 
همه دشــواری ها، انسجام خود را از 
دست نداده است. در مقاطعی حجم 
وسیع  چنان  گرفتاری ها  و  بحران ها 
و فراتر از حــد تصور بوده که بقای 
ایــران و غلبه بر مشــکات، مایه 
تعجب شــده است. این یک قابلیت 
نادر در کشور ماست که در لحظات 
نیرویی در قامت  نفس گیر و دشوار، 
یک پتانسیل تاریخی و تمدنی- که 
برآمــده از آموزه هــای دینی، اراده 
از  تاریخی  انباشــت تجربه  و  مردم 
مقابله با تعدی های خارجی اســت- 
مداخله کرده و کشــور را به سوی 
ساحل نجات رهنمون ساخته است. 
مقابلــه ملت و دولت ایران با جنگ 
اقتصادی ســه ســال اخیر، یکی از 
همیــن عرصه هایی اســت که این 
قــدرت برخاســته از تاریخ و تمدن 
ایران و البته ارزشــهای اسامی در 
آن حس شــد و روایت این جنگ، 
از برگهــای زرین و  بدون تردیــد 

ایران خواهد بود. ماندگار تاریخ 
کوتاه ســخن اینکه امروز به اذعانِ 
تحریم ها شکست  دشمن،  و  دوست 
خورده و دوران فشــار حداکثری به 
سر آمده است. پایان روزهای دشوار 
فشــار حداکثری، از سویی با طلیعه 
گام دوم انقاب اسامی و از سوی 
دیگر با آغاز ســال ۱۴۰۰ شمســی 
که ســال پایانی ســده ۱۴ هجری 
است، متقارن شده است. این تقارن 
نقاط عطف  از  بــه یکــی  می تواند 
تاریخ کشــورمان تبدیل شود، البته 
به شــرطی که پایان دوران فشــار 

حداکثــری را مترادف با آغاز دوران 
همگان  و  کنیــم  تلقی  بازآفرینــی 
بــرای تحقــق آن در عرصه هــای 
و  اجتماعی  و  اقتصــادی  مختلــف 
فرهنگی و سیاسی کشورمان تاش 

نمائیم.
بــرای تحقق این مهــم،  باید همه 
ســرمایه های فرهنگــی،  اجتماعی، 
را  خودمان  سیاســی  و  اقتصــادی 
تحت مدیریت واحد و منسجم برای 
مواجهــه با مشــکات مان، تجمیع 
کنیم؛ چندگانگی و تشــتت به منزله 
یکپارچگی،  و  نیروهاست  رفتن  هرز 
مــا را در هــر نبردی بــه پیروزی 
یگانه و  خواهد رســاند. حاکمیــت 
انســجام تجربه ای بــود که به طور 
نســبی در مدیریت کرونا مشــاهده 
و سبب شــد به رغم دشــوارترین 
شــرایط اقتصــادی، عملکرد ایران 
در مدیریــت کرونا، در مقایســه با 
قابل  و  حساب شده  کشــورها  دیگر 
مدیریت کرونا  تجربه  باشــد.  قبول 
قابل تســری به همــه عرصه های 
دیگر است به شــرطی که موقعیت 
خطیر کشــور را بفهمیم و ضرورت 

را حس کنیم. یکپارچگی 
تحقــق  دیگــر  مهــم  ضــرورت 
بازآفرینــی، ترمیــم اعتماد عمومی 
و احیای ســرمایه اجتماعی اســت. 
نبردهای  از  پرهیز  منظور  این  برای 
بگومگوهای  و  فرسایشــی  سیاسی 
بیهوده و بی ســرانجام یک ضرورت 
غیرقابل صرفِ نظر اســت. مردم به 
و  یکپارچگی  بــه  توصیه  طور قطع 
همدلــی را از مســئولانی که خود، 
گام  وحدت شــکنی  راســتای  در 

رقابت های  نمی پذیرند.  برمی دارند، 
سیاســی مقوّم مردم ســالاری و از 
شــاخصه های جوامع مدرن اســت 
امــا افراط در رقابــت و فراتر بردن 
ابعاد رقابت از چارچوب های مرسوم 
و تســری دادن آن بــه مســائل و 
ملی کشور، مخرب  و  مصالح کان 
و زایل کننده اعتماد عمومی اســت. 
دوران مســئولیت دولــت تدبیــر و 
امیــد، تا چنــد ماه دیگر بــه پایان 
البته روشــن است که  می رســد و 
ریاســت جمهوری و کرسی  صندلی 
دولت مردی بــرای هیچ کس ابدی 
به همین دلیــل در طول  نیســت، 
دوران خدمتگــذاری، مــا نه برای 
نام و نان که بــرای اعتای ایران 

و خدمت به مردم کوشیدیم.
برخــی مخالفان دوآتشــه و  کاش 
منتقد دولت  فعالان سیاسی همیشه 
هم ایــن موضوع را مــد نظر قرار 
می دادنــد و می دانســتند که برخی 
اقدامــات آنهــا، نه صرفا شــخص 
نهاد  او که  یــا کابینه  رئیس جمهور 
جایگاه  انتخابــات،  نهــاد  دولــت، 
ریاســت جمهوری و پایه های اعتماد 
عمومی را به شکل بنیادین تخریب 
می کند. این همان جایگاهی اســت 
کــه برخی از آنها سالهاســت برای 
رســیدن به آن می کوشــند و جای 
بســی شگفتی اســت که این سالها 
بــرای بی اعتبار کردن آن  اینچنین 

بودند.  بسته  کمر 
با تمام این اوصاف، ایران اسامی، 
در گام دوم انقــاب در آغاز دوران 
اســت. دورانی  قرار گرفته  جدیدی 
از  به جلوه ای درخشان  که می تواند 
تاریــخ این مرز و بوم تبدیل شــود 
یا در صــورت اصرار به ادامه برخی 
نادرست، جامعه  رفتارها و روندهای 
را دچار یــاس و ناامیدی کند. ملت 
ایران در طول ســه سال گذشته که 
با جنگ اقتصادی دســت به گریبان 
بودیم و در ســالهای پیش از آن و 
در دهه های گذشــته وظیفه خود را 
برای حفاظت از ایران و ایســتادگی 
در برابر دشــمنان بــه خوبی انجام 
مســئولان،  نوبــت  اکنــون  داد. 
نخبگان  و  کنشگران  سیاستمداران، 
اســت که در این پیچ تاریخی، راه 

انتخاب کنند. درست را 

واعظی:

صندلی دولت مردی ابدی نیست

ماموریت مجمع مشورتی، 
نقش آفرینی جوانان در 

گام دوم انقلاب است
دبیرکل مجمع مشــورتی نظام مســائل کشــور 
گفت: نقش آفرینی جوانــان در گام دوم انقاب 
اسامی ماموریت مجمع مشــورتی نظام مسائل 

کشور است. 
حمــزه صفربیگی دبیرکل مجمع مشــورتی نظام 
مسائل کشــور در اولین نشســت دبیران استانی 
تشــکل متبوعش، با اشاره به شــکل گیری این 
تشــکل، گفت: این مجمع بنا دارد با سازماندهی 
اندیشــمندان، فعّالان و نخبــگان جوان، در همه 
میدان هــای سیاســی، اقتصــادی، فرهنگــی و 
اجتماعــی در قالــب کارگروه هــای ۱۰ گانه در 
سراسر کشور نسبت به احصاء مشکات و احصاء 
زیرساخت ها و ظرفیت های بالفعل و بالقوه استان 
و شهرســتان بخشــی از اهداف بیانیه گام دوم 

انقاب اسامی را عملی و محقق سازد.
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رئیس جمهــور گفت: مردم طبق ســند 
ملی تصویب شــده درخصوص عملیات 
واکسیناســیون، باید در جریان جزییات 

این اقدام بزرگ قرار گیرند.
بــه گــزارش مهر بــه نقــل از پایگاه 
ریاست جمهوری، حجت  اطاع رسانی 
الاسام حســن روحانی پس از دریافت 
درخصوص  ذیربط  دستگاه های  گزارش 
اقدامات انجام شــده در مســیر تهیه و 
تامین واکســن مطمئن از کشــورهای 
روســیه، چیــن و هند، در پی نوشــت 
این گزارش بــا قدردانی از تاش های 
انجام شــده و همچنین تاکید بر تداوم 
پیگیری ها، از وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی، وزارت امور خارجه و 
بویژه ســفیران ایران در این کشورها و 

همچنین بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجه برای تامیــن منابع ارزی مورد 

نیاز برای تهیه واکســن مطمئن خارجی 
قدردانی کرد.

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات انجام 
شــده در زمینه تهیه و تامین واکســن 
خارجی کرونا از ســوی وزارت بهداشت 
و همه دســتگاه هایی که در این زمینه 
همکاری داشــته اند، تاکیــد کرد: اینکه 
توانســته ایم در شرایط سخت و نفسگیر 
جنگ اقتصادی دشــمن، هم در زمینه 
تحقیــق و تولید واکســن داخلی و هم 
تهیه و تامین واکســن خارجی مورد نیاز 
کشــور عملکرد موفقی داشته باشیم، از 

افتخارات ملت ایران است.
روحانــی همچنین به وزیر بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی دســتور داد 
همانطورکه در یک سال گذشته تاش 
شده با ایجاد شفافیت و اطاع رسانی و 
ارائه آمار دقیق از میزان شــیوع و نحوه 

مقابله با ایــن بیماری به عنوان یکی از 
اصول و اســتانداردهای پذیرفته شــده 
جهانی در فرایند مقابله با پاندمی کووید 
۱۹ به عنوان یک اقدام اطمینان بخش 
عمل شود، در خصوص واکسیناسون نیز 

به همین شیوه اقدام گردد.
رئیس جمهور تاکید کرد: ضروری است 
که ملت شریف طبق سند ملی تصویب 
شده درخصوص عملیات واکسیناسیون، 
در جریــان جزییات این اقدام بزرگ نیز 
قرار گیرند و با ایجاد شــفافیت در این 
خصوص گامی دیگر در راستای اهتمام 
به دسترسی آزاد به جریان اطاعات در 
دولت تدبیر و امید برداشــته شــود تا از 
بــروز هرگونه تردیــد و ابهامی در این 

زمینه جلوگیری گردد.

صاحبان تریبون شرایط کشور 
را با لحاظ کردن تحریم ها 

تحلیل کنند
 معاون سیاسی وزیر کشور گفت: صاحبان قلم ، تریبون 
و رسانه ها شرایط کشور را با لحاظ کردن تحریم های 

کم سابقه تجزیه و تحلیل کنند.
به گزارش ایرنا، جمال عرف روز دوشــنبه در مراســم 
تودیع و معارفه اســتانداران قدیم و جدید ایام اظهار 
داشــت: به اذعان دوستان و دشمنان تحریم هایی که 
علیه ایران اســامی هم اکنون ایجاد شده بر ضد هیچ 
کشوری بسته نشده است، ولی ایران اسامی مقتدر و 
با صابت در جهت آرمان هــای الهی حرکت خود را 

ادامه می دهد.
وی افزود: در آستانه انتخابات ۱۴۰۰ همه دلسوزان باید 
با رعایت انصاف و لحاظ کردن تمامی زوایا عملکردهای 

مثبت و منفی را مورد نقد و قضاوت قرار دهند.
معاون وزیر کشــور تاکید کرد: عاج تمامی مشکات 
کشــور به فرموده مقــام معظم رهبــری در افزایش 
مشارکت مردم و انتخاب افرادی شایسته و اصلح برای 

تصدی مسوولیت های مختلف است.
عرف ابراز امیدواری کرد: شاهد انتخاباتی سام، ایمن ، 
رقابتی و با مشارکت بالای مردم در پای صندوق های 

رای در ۲8 خرداد ۱۴۰۰ باشیم.
وی با اشاره به شیوع کرونا در سطح جهان و کشورمان 
اضافه کرد: تدابیر لازم از سوی دولت برای واکسیناسیون 
همگانی صورت گرفته و بدون شک این شرایط نیز با 
همت همگانی و رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی 

مردم سپری خواهد شد.
به گزارش ایرنا، در پایان این مراســم پیام وزیر کشور 
برای قدردانی از خدمات آقای سلیمانی دشتکی قرائت 
و محمد نوذری با حکم وزیر کشــور به عنوان استاندار 

جدید ایام معرفی شد.

پاسخ حمله به کشتی ایرانی را 
می دهیم

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفــت: اگر برای ایران 
مشــخص شــود که کدام طرف ها در حمله به کشتی 
ایرانی دست داشته اند، از همه گزینه ها برای دفاع از خود 

استفاده خواهد کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، سعید خطیب زاده سخنگوی 
وزارت امور خارجه در نشست خبری در پاسخ به سوالی 
درخصوص برگزاری کمیسیون مشترک برجام، اظهار 
کرد: زمان برگزاری کمیســیون مشترک برجام هنوز 

نهایی نشده است.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درخصوص برنامه رژیم 
صهیونیســتی با همکاری عربستان و امارات برای کم 
اهمیت کــردن تنگه هرمز با راه انــدازی کارتل ریلی 
اسرائیل-عربســتان-امارات، گفت: رژیم صهیونیستی 
از هر فرصتی می خواهد اســتفاده کند تا به مشروعیت 
خودش بیافزاید ولی دولت های منطقه نشان دادند که 
فلســطین همچنان موضوع اول جهان اسام است و 
رژیم صهیونیستی در حضیض مشروعیت خودش قرار 

دارد.
وی تاکید کرد: ایران با نزدیکی زیادی تمامی تحولات 
را پیگیری می کند و هرکجا که لازم باشد، اقدامات موثر 

خودش را انجام خواهد داد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه در پاســخ ســوالی 
درخصوص سفر نماینده ویژه نخست وزیر پاکستان در 
امور افغانستان به تهران، گفت: ما رایزنی های نزدیکی 
با همه کشورها در موضوع افغانستان داشتیم اما طبیعی 
اســت که این رایزنی ها در چارچوب دولت افغانستان 

صورت می گیرد.
خطیب زاده در پاسخ به ســوال دیگری درباره شرکت 
در جلسه روسیه گفت: همچنان این موضوع در دست 
بررسی است و اگر به نتیجه ای برسد اعام خواهد شد.

وی در پاســخ به سوالی درخصوص اظهارات مدیرکل 
آژانس انرژی اتمی گفت: موضوع نظارت بر برنامه های 
هســته ای ایران، موضوع فنی و تکنیکی است. ایران 
درچارچوب پادمان همه دسترســی ها را داده اســت و 
برخی دسترســی ها را در چارچــوب پروتکل الحاقی 
داده بــود که با توجه به مصوبه مجلس تعلیق و ســه 
ماه فرصت دیپلماســی داده شد. باید ببینیم در این سه 
ماه، طرف های برجام از این پنجره دیپلماســی استفاده 
خواهند کرد یا خیر.سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید 
کرد: توصیه من به آژانس این است که بعنوان یک نهاد 
فنی در چارچوب فنی اظهارنظر کرده و بی طرفی خود را 
حفظ کند. روابط خوب ایران و آژانس در همین چارچوب 

به خوبی می تواند ادامه پیدا کند.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی مبنی براینکه علت عدم 
حضور ایران در نشســت ترکیه، روســیه و قطر درباره 
روســیه در دوحه چه بوده است؟ گفت: سیاست ایران 
در قبال ســوریه کاماً روشن است، ما همواره صدای 
مــردم و دولت ســوریه بودیم بنابرایــن از هر ابتکار 
منطقه ای که به کاهش آلام مردم ســوریه منجر شود، 
اســتقبال می کنیم. از هر ابتکاری که به روند بازسازی 
سوریه و صلح دادمی، استقبال خواهیم کرد.وی تاکید 
کرد: روند آســتانه یک روند جداگانه ای اســت و نتایج 
خودش را داشته اســت و موفق ترین روندی بوده که 
در موضوع سوریه شکل گرفته است. وزیر خارجه روسیه 
هم گفته این نشست کمکی برای فرآیند آستانه است 
نه جایگزین آن.سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ 
به ســوالی درخصوص حمات به کشتی های ایرانی و 
ردپای رژیم صهیونیستی، گفت: باید ستاد کل نیروهای 
مسلح دراین خصوص اظهار نظر کند اما جایی که حمله 
رخ داده انگشــت اتهام را به سوی رژیم صهیونیستی 
متوجه می کند. رفتارهای تجاوزکارانه و خوی این رژیم 

به این فرض اضافه می شود.

نقش آفرینی جوانان درگام 
دوم انقلاب ماموریت مجمع 
مشورتی نظام مسائل کشور

 دبیرکل مجمع مشــورتی نظام مسائل کشور گفت: 
نقش آفرینــی جوانان در گام دوم انقاب اســامی 

ماموریت مجمع مشورتی است.
به گزارش ایرنا، در دومین ســالروز صدور بیانیه گام 
دوم انقاب و به منظور تحقق بخشــیدن به منویات 
مقام معظم رهبری و اســتفاده از همّت، هشــیاری، 
سرعت عمل و ابتکار جوانان در عرصه های مختلف 
نظام مقدس جمهوری اســامی »مجمع مشــورتی 
نظام مســائل کشــور« ذیل نظارت میدانی مجلس 
شورای اسامی با هدف تعامل سازنده با بخش های 
مختلف فرهنگی، آموزشــی، اقتصادی، بهداشــتی، 
اجتماعی، عمرانی و... در تمامی اقصی نقاط کشــور 

راه اندازی شد.
حمزه صفربیگی دبیرکل مجمع مشورتی نظام مسائل 
کشــور اظهار کرد: این مجمع بنا دارد با سازماندهی 
اندیشــمندان، فعّــالان و نخبگان جــوان، در همه  
میدان های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در 
قالب کارگروه های ۱۰ گانه در سراسر کشور نسبت به 
احصاء مشکات و احصاء زیرساخت ها و ظرفیت های 
بالفعل و بالقوه اســتان و شهرستان بخشی از اهداف 
بیانیــه گام دوم انقاب اســامی را عملی و محقق 

سازد.
وی افــزود: پیش زمینه تبدیل هر تهدیدی به فرصت 
نیازمند شــناخت دقیق و مناسب و بررسی ابعاد همه 
جانبه آن است. به همین منظور بنا داریم تا از فرصت 
جوانان فعال، خوشــفکر و با دغدغه در سراسر کشور 
اســتفاده کرده و همانطور که مقام معظم رهبری در 
بخشــی از این بیانیه فرمودند: »مطالبه  عمومی من 
از شــما جوانان آن اســت که این راه را با احساس 
مسئولیّت بیشتر و همچون یک جهاد در پیش گیرید« 
با متبلور ساختن احساس مسئولیت این جوانان عزیز 
و انقابی نسبت به احصاء، دسته بندی و اولویت بندی 

نظام مسائل استانی و شهرستانی اقدام کنیم.
دبیرکل مجمع مشورتی نظام مسائل کشور خاطرنشان 
کرد: بعد از شــروع رسمی این مجمع ، جمع بندی ها 
و بررســی های آن بعــد از پــردازش اطاعــات، 
صحت سنجی و راستی آزمایی در اختیار ستاد نظارت 
میدانی مجلس شورای اسامی قرار خواهد گرفت و 
پیشنهادهای خود را نیز برای رفع مشکات و بالفعل 
کردن ظرفیت ها به کمیسیون های مربوط در مجلس 
شورای اسامی داده تا برای هر کدام از آنها در سطوح 

مختلف تصمیم گیری صورت پذیرد.
صفربیگی افزود: مجمع نظام مسائل کشور با پشتوانه 
جوانــان متخصص، مخلص و انقابی به عنوان یک 
حلقه میانی بین بدنه مردم و حکومت، تمام توان خود 
را در مطالبه گری و رفع مشکات خرد و کان مردم 
و فعلیت بخشیدن به فرصت ها و ظرفیت های موجود 
به کار خواهد بســت و همیشــه در کنار مردم عزیز 

کشور خواهد ماند.
وی در تشــریح شیوه فعالیت این مجمع عنوان کرد: 
این مباحث و مسائل پس از ارجاع به کمیسیون های 
کشوری مرتبط و بررسی و صحت سنجی، دسته بندی 
شده و در قالب یک نظام مسائل به منظور طی مراحل 
قانونگذاری و اجرایی به مراجع ذیصاح ارائه خواهد 
شــد. در ادامه نیز تا تحقق بخشیدن به نظام مسائل 
پیگیر امور خواهد بود تا ماموریت مطالبه گری و انجام 
رسالت واسطه گری بین مردم و حکومت را به بهترین 

شکل ممکن به سرانجام رساند.
دبیرکل مجمع مشــورتی نظام مسائل کشور عنوان 
کرد: این مجمع آمادگی کامل خود را برای همکاری 
و همراهــی با قــوای مجریه و قضائیــه ارگان ها و 
سازمان ها جهت استفاده از پتانسیل نخبگی در سراسر 
کشور در راستای اهداف بلند انقاب اسامی را دارد.

لازم بذکر اســت در اولین نشســت دبیران مجامع 
استانی در مجلس شــورای اسامی، ۳۱ دبیر از کل 
کشور و دبیران کمیسیون های ده گانه ستاد مرکزی 
حضور داشتند. علیرضا زاکانی نماینده مجلس و رییس 
مرکز پژوهش هــای مجلس، نگاهداری رییس حوزه 
ریاست و مشاور  قالیباف و پشمچی زاده معاون نظارت 
مجلس به ایراد سخن و تبیین اهداف بیانیه گام دوم 

انقاب اسامی و نظام مسائل کشور پرداختند.

دولت ۸0 هزار میلیارد تومان 
اوراق خزانه منتشر کرد

رئیــس کمیتــه فقهی ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار،رقم اوراق خزانه منتشــر شده از سوی دولت 
را 8۰هزار میلیارد تومان در ســال جاری عنوان کرد 
و گفت: برخی شرکتهای بزرگ بورسی اوراق سهام 

اجاره ای منتشر کردند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان بورس 
و اوراق بهادار، حجت الاسام و المسلمین غامرضا 
مصباحی مقدم با بیان اینکه کمیته فقهی ســازمان 
بورس بــا ترکیب 5 نفر صاحب نظــر در فقه، یک 
حقوقــدان و یــک اقتصاددان و دو نفــر از فعالان 
بازار ســرمایه از سال ۱۳8۶ تشــکیل شده، گفت: 
این کمیته تاکنون ۲۲۴ جلســه تشــکیل داده و در 
سال جاری تقریباً هر دو هفته یک بار و در مجموع 
۲۱ نشســت کمیته فقهی برگزار شــده که در آن، 
مصوبات ابزارهای مالی اسامی جدیدی طراحی و 
به تصویب رسید.رئیس کمیته فقهی سازمان بورس 
و اوراق بهادار افزود: این ابزارها بازار سرمایه را عمق 
بخشــیده و منافع ابزارهای مالی بصورت ملی هم 
استفاده شد و از جمله دولت امسال 8۰ هزار میلیارد 

تومان اسناد خزانه اسامی منتشر کرد.

اخباراخبار

وزارت بهداشت روند واکسیناسیون را برای مردم شفاف کند
روحانی:

 وزیر امور خارجه با بیان اینکه ســرمای 
کرونا، سرمای بیداد و سرمای تحریم در 
آستانه زوال اســت، گفت: جهانی شدن 
به معنای جدایی ناپذیری همه ماســت و 
نوروز به ما می آموزد که با طبیعت همراه 

شویم.
ایرنا،  گــزارش خبرنــگار سیاســی  به 
»محمدجــواد ظریف« عصــر امروز در 
نشســت »نوروز ۱۴۰۰؛ نوروز دوستی« 
با تشکر از کادر دیپلماتیک مقیم تهران 
به دلیل همراهی در این جشــن ملی و 
جهانی اظهار کرد: نوروز جشن نو شدن 
و خالی شــدن قلب ها از کینه، حقد و... 
اســت. امروز نــه تنها از شــبه قاره تا 
ترکیه و عراق و ســوریه نوروز را جشن 
می گیرند بلکــه در جای جای جهان که 
حافظ و رومی را می شناســند، نوروز را 
هم می شناســند و این مراسم را جشن 

می گیرند.

وی با بیان اینکه سرمای کرونا، سرمای 
بیداد و ســرمای تحریم در آستانه زوال 
اســت، اظهار داشــت: امــروز به همت 
یاری  به  کرونــا  ویروس  دانشــمندان، 
خداوند ریشه کن می شود اما در یک سال 
گذشته باید یک درس را فراگرفته باشیم 
و اگر آن را نیاموخته  باشــیم این ســال 
به هدر رفته اســت. آن درس این است 
که تنها یــک قدرقدرت در جهان وجود 
دارد و آن خداوند است. هیچ قدر قدرتی 
وجود ندارد و آنهایی که صدای نظامی، 
اقتصادی، فرهنگــی و... گوش فلک پر 
کرده است، در برابر این ویروسی که به 

چشم نمی آید، زانو زدند.  
این دیپلمــات عالی رتبه بــا بیان اینکه 
باید بپذیریم آینده ما جدایی ناپذیر است، 
تصریح کرد: باید شادی ها را تقسیم کنیم 
و در شادی و غم یکدیگر شریک باشیم و 
بدانیم پیشرفت در کنار عقب ماندگی، غنا 

در برابر کنار فقر، ناامنی در کنار امنیت، 
صلح در کنار جنگ قابل جمع نیســت. 
ارزش های انســانی به هم پیوسته است. 
جهانی شــدن به معنای جدایی ناپذیری 
همه ماســت و این نوروز است که به ما 

می آموزد با طبیعت همراه شویم.
ظریف ادامه داد: روز نو و آغاز بهار را هر 
سال به عنوان سالی جدید جشن بگیریم 
و از خداونــد بخواهیــم همانگونــه که 
زمستان را به بهار تبدیل می کند، قلب ها 
و روزهــای ما نو کند و کینه ها را در دل 
بزداید و خودپسندی را از ما دور کند و به 
ما بیاموزد همه ما در یک کشتی هستیم. 

آینده بشریت آینده مشترک است.
وی با بیان اینکــه نمی توانیم در ناامنی 
یکدیگر امنیت داشــته باشــیم و از غم 
دیگران شــاد باشــیم، خاطرنشان کرد: 
باید این نگرش های پوسیده با آغاز قرن 
پانزدهم کنار بگذاریم. هرچند دانشمندان 

نجوم می گویند سال آینده سال آغاز قرن 
نیســت، اما همه می دانیم که وقتی سال 
۱۳۹۹ را به سال ۱۴۰۰ تبدیل می کنیم 

یک قرن را پشت سر گذاشته ایم.
به گفته وزیــر امور خارجــه، قرنی که 

تحریم، بی عدالتی، غم، جنگ و احتکار 
واکسن داشــت، آن را به کنار گذاشتیم 
و وارد قرنی می شــویم کــه همراهی، 
همکاری همبســتگی عشــق دوستی و 

محبت به همراه دارد.

انقاب  پاســداران  فرمانــده کل ســپاه 
اســامی از نیروی دریایی به عنوان یکی 
از ارکان مهم دفاعی سپاه نام برد و گفت: 
قدرت افزایی ما براساس تدبیر و آرمان طلبی 
و برای ارتقاء دادن به شکوه و عظمت ملت 

ایران است.
به گــزارش ایرنا از پایگاه اطاع رســانی 
سپاه پاســداران انقاب اسامی، سرلشکر 
پاسدار حسین سامی روز دوشنبه در آیین 
الحاق تجهیزات موشکی به نیروی دریایی 
ســپاه، از انقاب شکوهمند اسامی ایران 
به عنوان چشمه ســارآگاهی به جغرافیای 
عالم در عصــر جهالت مدرن نــام برد و 
اظهار کرد: برغم هم پیمان شــدن تمامی 
زورگویان، شــیاطین و مستکبران عالم در 

۴ دهه اخیر برای به شکســت کشــاندن 
انقاب الهام بخش اسامی ایران، فرجامی 
جز ناامیدی، ناکامی، شکست و فرسودگی 
برای آنان حاصل نشــده است.فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقاب اسامی با بیان اینکه 
دشمنان اسام و ایران پس از شکست در 
جنگ های بزرگ نظامی، جنگ های نیابتی 
و تهاجم فرهنگی، سه خط اساسی را برای 
ضربــه زدن به نظامی اســامی ما دنبال 
کردند، افزود: فلج کردن اقتصاد و فشــار 
معیشــتی بر مردم با هدف به تســلیم در 
آوردن ملت ایران نقطه مرکزی استراتژی 

دشمن در تحقق این اهداف شوم است.
ســامی خاطرنشــان کرد: ایجاد اختال 
در گســترش توان دفاعی ایران اسامی با 

هدف تضعیــف روند قدرت افزایی و عزت 
آفرینی و ایجاد تفاضل وسیع قدرت و حذف 
نفوذ گفتمانی ایران انقابی در منطقه و نیز 
خنثی سازی این قدرت نافذ در میدان ذهن و 
قلب ملت های مسلمان از دیگر راهبردهای 
دشمن برابر نظام مقدس جمهوری اسامی 
اســت.وی در ادامه تصریح کــرد: امروز با 
نگاهی به عرصه این تقابل همه جانبه و در 
شرایطی که شاهد عجز، ناتوانی و شکست 
دشــمن در راهبردهای شوم خود هستیم، 
ملت ایــران عزتمندانه ایســتاده و بدون 
هــراس از تحریم ها بر آنها فائق آمده اند و 
هــر روز برگ زرینی بر تابلــو افتخارات و 
دستاوردهای بی بدیل نظام اسامی و مردم 

عزیز ما افزوده می شود.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقاب اسامی 
با تاکید بر اینکه ملت ایران دشــمن را در 
اعمال فشار و تحریم خسته کرده اند گفت: 
وقتی کشــوری از رهبری حکیم، شجاع، 
عمیق و ژرف اندیــش ملتی فهیم، آگاه و 
معتمد به رهبر و نیروهای مسلحی قدرت 
یافتــه در متن جدال با دشــمن برخوردار 
است؛ آسیب و گزندی نمی بیند و این اصل 
و ریشه نگاه ما به صحنه تقابل راهبردی با 

آمریکا و متحدان او است.
ســامی از نیروی دریایی به عنوان یکی 
از ارکان مهم دفاعی سپاه نام برد و اظهار 
کرد: قــدرت افزایی ما براســاس تدبیر و 
آرمان طلبی و برای ارتقاء دادن به شکوه و 
عظمت ملت ایران است و بر همین اساس 

در ســال ۱۳۹۹ پنج الحــاق قدرت مندانه 
سامانه های پیشرفته در حوزه های مختلف 
به مجموعه عملیاتی نیروی دریایی ســپاه 
صورت گرفت.وی با تقدیر از تاشــگران 
عرصــه ارتقای تــوان دفاعــی و با تاکید 
بر اینکه تــا آخر ایســتاده ایم و صحنه را 
ترک نمی کنیم تا پشــت دشــمنان را به 
خاک برســانیم، گفــت: رونمایی و الحاق 
این دســتاوردهای امیدآفریــن و اطمینان 
بخش و برداشتن گام های بلند در راستای 
بی شمارسازی سامانه های موشکی نیروی 
دریایی ســپاه با قابلیت های متنوع، نشان 
از عزم و اراده راســخ ما در دفاع از منافع، 
مصالح و کرامت ملت عزیز و بزرگوار ایران 

دارد.

 رییس مجلس شــورای اسامی گفت: 
مجلس به دنبال حذف ارز۴۲۰۰ تومانی 
بود اما دولت درخواســت کــرد این ارز 
سال آینده حذف نشــود و مجلس برای 
تعامل با دولت به این درخواست احترام 

گذاشت.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، نشست 
مشترک و فوق العاده اعضای کمیسیون 
هــای صنایــع و معــادن، اقتصادی و 
کشــاورزی مجلــس امروز دوشــنبه با 
حضور رییس مجلس شــورای اسامی، 
»علیرضــا رزم حســینی« وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت و  »کاظــم خاوازی« 
وزیر جهاد کشــاورزی به منظور بررسی 
وضعیت بــازار و دلایل گرانی کالاهای 
اساســی در مجلس شــورای اســامی 

برگزار شد.
»محمدباقرقالیبــاف«  در این نشســت 
گفت:  مشــکل تامین کالاهای اساسی 
از جمله تامین مرغ در همه استان های 
کشــور وجود دارد و مردم در صف های 

طولانی خرید مرغ هستند.
اظهار  اســامی  شورای  مجلس  رییس 
داشــت: در سال های گذشته با پیشنهاد 
دولت وزارت بازرگانی و وزارت صنعت با 
یکدیگر ادغام شدند و باید وظایف آن ها 
را تفکیک و مشــخص می شد که چنین 
اتفاقی رخ نداد و مشــکات فعلی نتیجه 

ضعف مدیریت است.
وی با تاکید بر اینکه مشکات متعددی 
در زنجیره تولید تا توزیع کالا در کشــور 
وجود دارد، افــزود: 8 میلیارد دلار برای 
شده  داده  اختصاص  اساســی  کالاهای 
اســت این رقم برای تامیــن کالاهای 
اساسی هزینه شــود ولی مردم هنوز از 

این رقم منتفع نشدند.
قالیباف علت عدم نبود صف برای خرید 
گوشــت قرمز را عــدم توانایی مردم در 
خرید دانســت و گفت: عــاوه بر عدم 
توانایــی مردم در خرید گوشــت قرمز، 
محرومیــت از خریــد مرغ نیــز به این 

شرایط اضافه شده است.
رییس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکه بانــک مرکزی پیش از این اعام 
کــرده بود ۴.۲ میلیــارد دلار ارز ۴۲۰۰ 
اساســی  کالاهای  واردات  بــه  تومانی 
اختصاص داده اســت، افزود: ارز ۴۲۰۰ 
تومانی تخصیص داده شــده اما شرایط 
به گونه ای اســت که قدرت مردم برای 
خرید گوشــت قرمز کاهش یافته و این 
موضوع را در خصوص لبنیات نیز شاهد 
هســتیم.وی ادامه داد: مجلس به دنبال 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بــود چون 8 
میلیــارد دلار هزینه شــد ولــی مردم 
نفعــی نبردنــد. درحالی کــه حتی وزیر 
صمت موافق این اتفــاق بود اما دولت 

درخواست کرد که این ارز در سال آینده 
حذف نشــود و مجلس بــرای تعامل با 

دولت به این خواست احترام گذاشت.
رییس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکــه رییــس جمهور در جلســه روز 
اقتصادی دولت پذیرفتند  گذشته ســتاد 
که مشــکل کنونی اجرایی است،   ادامه 
داد: در جلســه شــورایعالی هماهنگــی 
اقتصــادی که وزرای جهاد کشــاورزی 
و صمت و رییس کمیســیون اقتصادی 
حضور داشــتند، بنده مطــرح کردم که 
قانــون انتــزاع به صــورت یکپارچه به 
وزارت جهاد کشــاورزی بازگردد و آئین 
نامــه آن را اجرایی کنیم. زیرا  8 ســال 
اســت آئین نامه وظایــف صمت پس از 
ادغام اباغ نشــده است.قالیباف با اشاره 
اینکــه وزرای صمت و کشــاورزی  به 
موافــق این پیشــنهاد بودند ولی رییس 
جمهور به دلیل نزدیکــی به عید نوروز 
مایل به توقف این موضوع بودند، اظهار 
داشــت: مجلس نیز قبول کرد که قانون 
انتــزاع از ۱5 فروردین اجرایی شــده و 
وظایــف و اختیــارات بــه وزارت جهاد 

کشاورزی بازگردد.
 تجربه اجرایی دارم و می دانم که تنظیم 

بازار مرغ شدنی است
رییس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکه دولــت دوازدهم باید در ۱۰۰ روز 

پایانــی کار خود بازار مــرغ را مدیریت 
کند، اظهار داشــت: تجربــه کار اجرایی 
دارم و می دانــم کــه تنظیم بــازار مرغ 
شدنی اســت و در شــرایط کنونی باید 
ســاختار و مقررات را رها کنیم و به فکر 

مردم باشیم.
وی اضافه کرد: معتقدم زمانی که برای 
خرید مرغ کیلویی ۲۳ یا ۲۴ هزار تومان 
پول مــی دهیم باید بتوانیــم کالا را با 
تکریم تهیه کنیم، این در حالی است که 
مردم از ۶ صبــح با وجود ویروس کرونا 
در صف می ایســتند اما ساعت ۹ صبح 
نیز نمــی توانند ایــن کالا را خریداری 
کنند و باید روز بعد مجددا مراجعه کنند.

قالیبــاف یادآورشــد: دعــوای قوانین و 
مقررات به مــردم ارتباطی ندارد، حق با 
مردم است، آن ها می گویند لااقل همین 
مرغ ۲۴ هزار تومانــی را جوری عرضه 
کنید که در صف نایســتیم، این حرف به 

حق مردم است.
وی بــا بیان اینکه مجلــس با محوریت 
کمیســیون اقتصادی تمام تاش خود را 
بــرای تنظیم بازار مــرغ انجام می دهد، 
اضافــه کــرد: بایــد به صــورت جدی 
پیگیری شــود که بازار شب عید به ویژه 
پنج روز آینده تنظیم شود و دغدغه مردم 
در حوزه گرانی کالاهای اساســی را از 

بین ببریم.

رییس مجلس شــورای اسامی با بیان 
اینکــه وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
مســوولیت توزیــع را پذیرفته و وزارت 
داده کمبود  نیز وعده  جهاد کشــاورزی 
کالایی در کشــور وجود نداشــته باشد، 
افزود: از امروز ۲5 اسفند تا ۱5 فروردین 
باید با دقت وضعیت بازار را کنترل کنیم.  
پس از این زمان نیز ساختار اصاح شده 

و اختیارات و وظایف تفکیک می شود.
 دولــت ۱۰۰روز پیش رو بازار را کنترل 

کند
وی بــا تاکید بر اینکه بایــد در دو روز 
توزیع کشــور  به شــبکه  آرامش  آینده 
گفــت: همچنیــن ضرورت  بازگــردد، 
پیش بینی مصرف کالاهای اساسی برای 
ماه رمضان را نیز در پیش داریم و توزیع 
باید به گونه ای باشــد که در ماه رمضان 
نیز با مشــکل گرانی کالاهای اساســی 

روبه رو نشویم.
قالیباف با بیان اینکه باید کنترل بازار از 
پیش از عید تا ماه مبارک رمضان تداوم 
داشته باشد، خاطرنشــان کرد: در ۱۰۰ 
روز پیش رو دولت بایــد کنترل بازار را 
با اولویت دنبال کنــد، مجلس نیز برای 
تحقق این مهم همراه بوده و در صورتی 
کــه نیاز باشــد مصوبه صــادر کرده یا 
هماهنگی های لازم را میان دســتگاه ها 

انجام می دهد.

نگاه سیاسی عامل 
ورود افراد فاسد به 
شوراها

بسیاری از ایرادات 
بودجه اصلاح شد

رئیس کمیسیون شوراها و سیاســت داخلی مجلس گفت: در دوره های قبل نگاه های 
سیاسی بر بررسی صاحیت  نامزدهای انتخابات شوراها سایه افکنده بود اما این بار از مُرّ 
قانون کوتاه نخواهیم آمد.محمدصالح جوکار در خصوص بررسی صاحیت نامزدهای 
انتخابات شــوراها اظهار داشت: در حال حاضر هیئت نظارت مرکزی شکل گرفته و در 
استان ها نیز هیئت های نظارت تشکیل شده است.وی در خصوص اقدامات ویژه مجلس 
یازدهم برای جلوگیری از تائید صاحیت افراد فاسد در انتخابات شوراها گفت: تدابیری در 
این خصوص در نظر گرفته شده که در سطح استان ها، هیئت هایی تشکیل شود. انتخاب 
اعضای هیئت های اجرایی و تائید صاحیت نامزدهای شوراها در اختیار این افراد است.

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: در بررسی بودجه سال ۱۴۰۰ در مجلس بسیاری از 
ایرادات شورای نگهبان اصاح، اما برخی از ایرادها باقی مانده است.

به گزارش خبرگزاری مهر، عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان گفت: بررسی 
بودجه سال ۱۴۰۰ پس از رفع ایرادات، در دستور کار اعضای این شورا قرار دارد و امشب 
بررسی آن به پایان می رسد.کدخدایی افزود: درباره بودجه سال آینده امروز جلسه نوبت 

صبح را برگزار کردیم و در نوبت بعد از ظهر و شب نیز جلسه ای را خواهیم داشت.
وی به صداوســیما، گفت: شــورای نگهبان تاش می کند تا نظر نهایی را به مجلس 

شورای اسامی اعام کند.



سال عجیب بازار مسکن به پایان رسید!

چرا قیمت ملک در سال ۹۹ ترمز برید؟

وزیر صنعت مطرح کرد:

امیدواری به احصاء هزار هزار میلیارد تومان فرصت سرمایه گذاری در 1400

3 اجتماعی- اقتصادی

 سه شنبه 26 اسفند 1399
  سال چهارم  شماره 742

سیلی سرما اولین چیزی است که وقتی 
از مترو شــوش بیرون می آیی می خورد 
به صورتت. خیابان هــا را که کمی بالا 
پایین کنی به خیابان علیزاده می رســی. 
خیابانی که چند ســالی اســت خانه ای 
زنانه را در خود جــای داده به نام خانه 
خورشــید. درست وسط کمر خمیده این 
خیابان این »خانه« برای کمک به زنان 
بهبود یافته از اعتیاد فعالیت می کند؛ به 
آنها کار می دهد و یاری شــان می کند تا 
توان از دســت رفته خــود را، اعتماد را، 

عشق را و سامت را بیابند.
خدمات دندانپزشــکی، حرفــه آموزی، 
اشــتغال و برنامه های اوقــات فراغت، 
حمایت هــای  هنــری،  برنامه هــای 
مشــاوره های  حقوقــی،  اجتماعــی، 
 NA روانشناسی و مددیاری و جلسات
هفتگی مختص زنان خدماتی است که 
در اینجا به زنان بهبــود یافته از اعتیاد 

ارائه می شود.
اما این همه خدمات نیست. گشت سیار، 
یکی از فعالیت هایی است که به کمک 
همین زنان توانمند رها شــده از اعتیاد 
انجام می شــود. گشتی که به گفته لیا 
ارشد، موســس خانه خورشید، ۱۶ سال 

است مشغول خدمت رسانی است.
در گشــت های خانــه خورشــید، چهار 
زن که قطع ســوء مصرف کرده و حالا 
تبدیل به زنانی توانمند شــده اند، هرروز 
با کوله پشــتی پر از وســایل بهداشتی، 
لباس زیــر، وازلین و پماد آد، چســب 
زخــم، کاندوم، وســایل پانســمان و... 
به پاتوق هــای معتــادان کارتن خواب 
می روند و وسایل را در صورت نیاز بین 
آنها تقســیم می کنند؛ یا درصورت نیاز 
شخصا زخم های آنان را پانسمان کرده 
یا آنان را به پزشکان بدون مرز یا سایر 
موسسات مورد نیازشان ارجاع می دهند. 
»من اینجــا روزی 5۰ هزار تومن پول 

مواد می دم«
در راه حرکــت به ســمت پارکی که به 
آن پاتوق می گفتنــد از همان کوچه ها 
و خیابان هایی کــه از هر مغازه صدای 
تراشیدن آهن یا دنگ دنگ کوبیدن بر 
آن می آمــد می گذری و تاش می کنی 

زیر چرخ دستی ها نروی.
اولین تصویر از پاتــوق دختری بود که 
در خــودش حلقــه زده و گریه می کرد. 
درســت در کنــارش مــردی چیــزی 
نامعلوم را در پیتی حلبی می ســوزاند و 
تصویر دختــری گریان در بین دودها را 
غمگین تذ می کرد. اعضای گشــت که 
حالش را پرســیدند، کاشف به عمل  آمد 
که »شلتر« دیشب راهش نداده و دختر 

شب را در همین پارک گذرانده است.
با دور زدن ســاختمان مســجد پارک، 

تازه بــه ماجرا وارد می شــوی. چندین 
نفر همیــن دیوار را پناه خــود کرده و 
در گوشــه های آن بســاط زندگی شان، 
همه دار و ندارشــان را پهن کرده اند و 
موادمخدر مصرف می کنند. زنان گشت 
بــه آنها که می رســند ســام و احوال 
پرســی می کنند و می پرسند چیزی نیاز 
ندارید؟ لباس زیر و لبی قلیان و چســب 
زخم سهم زنی می شود که گوشه دیوار 
کز کرده؛ تکیده اســت و اثری از دندان 
و گونه هایش باقــی نمانده اما با ادب و 

محکم با اعضای گشت گپ می زند. 
جلوتر، به معرکه اصلی می رسی. دور تا 
دور حوض پــارک آدم ها تاس می ریزند 
و قمار می کنند، در پایپ های شیشه ای 
شان نفس می کشــند، چای می خورند و 

گپ می زنند.
در یکــی از همین گوشــه ها محمد و 
منصــور روی زمین نشســته اند و تاس 
می ریزنــد. منصــور جــوان اســت اما 
چیزی از جوانــی اش نمانده. جوانی اش 
مخفی شده پشــت لباس های خاکی و 
آشــفته اش، پوست غبار گرفته و دستان 
خشــک و متورم و زخمی اش که با آنها 

تاس می ریزد.
از منصور تنها لبخنــد و خنده ای بدون 
صدا را تشخیص می دهی و حتی وقتی 
حرف می زند سخت اســت بفهمی چه 
می گویــد. هم بــازی اش محمد مردی 
میان ســال و مرتب است که با اعضای 
گشــت ســیار خوش و بش می کند و 
دربــاره بیماری جدید می پرســد: »چیه 
این مریضــی جدید که اومــده؟ خونه 
خواهرام که مــی رم ازم دوری می کنن. 
می گن ببخشــید دایی تو جاهای خوبی 

نمی ری.«
صحبــت که بــه پاتوق و تــرک مواد 
اینجا روزی 5۰  می افتد می گوید: »من 
هــزار تومن پول مواد می دم. وقتی میام 
اینجا دیگه به هیچی فکر نمی کنم اما به 
محض اینکه پام رو می ذارم بیرون تمام 
بدبختی های زندگیم و کارهایی که باید 

انجام بدم یکی یکی یادم میاد. اینجا اما 
هیچی! من ۲5 ساله مواد میکشم. همه 
جوره اش رو دیدم. دیگه خسته شدم ولی 
نیســت. کاش کاس های  راهی  انگار 
NA برای بچه هــا از همون اول توی 

مدرسه اجباری بشه.«
پســر جوانی که حرف هــای محمد را 
می شنود جلوتر می آید و می گوید: »ترک 
کنه که چی بشــه؟ من چهار سال ترک 
کردم چی شــد؟« عکسی تا خورده را از 
جیبش در می آورد و نشان می دهد، چند 
پسر جوان و خوش پوش در کنار ساحل 
اند:  گرفته  یادگاری  سرســبزی عکس 
»این منم؛ اینجا آنتالیاســت. چهارسالی 
که تــرک کرده بودم، اونجــا زندگی و 
کار می کردم. یه بار ســوار تاکسی شدم 
و راننده تاکســی بهم گل تعارف کرد. 
کشیدن گل همان و دوباره معتاد شدنم 
همان؛ بعدش برگشــتم ایران. الان ده 
روزه توی این پارکم انــگار اینجا قفل 
شدم. موتورم، گوشیم، پول هام همه ش 
رو دادم رفته و حتی روش رو ندارم زنگ 

بزنم خونه به مادرم بگم کجام.«
اعضای گشت حرف هایش را می شنوند 
و او را راهنمایی می کنند؛ حتی پیشنهاد 
می دهند که از طرف موسسه با مادرش 

تماس بگیرند.
بعد از رفتن پسر یکی از اعضای گشت 
می گوید: »آدم های اینجا گاهی به چیزی 
نیــاز ندارن؛ فقط یه یه نفر می خوان که 
پای دردو دل شون بشینه. ما طی فرایند 
گشت تا خودشون نخوان، به مراجعه به 
کمپ و... وادارشون نمی کنیم اما وقتی 
باهاشــون حرف می زنیم و از ما کمک 

می خوان، به مراکز ارجاع می دیم.«
امید دالی پای این دیوار تمام کرد

پشت دیواری که در انتهای پارک است 
شاید بیشــتر از 5۰ نفر بســاط زندگی 
پهــن کرده اند. پیر، جــوان، زن و مرد. 
ســگ ها هم بین جمعیــت راه می روند 
و می چرخنــد. نه آدم هــا کاری به کار 
ســگ ها دارند و نه ســگ ها کاری به 

آدم ها.
اعضای گشــت بی وقفه در حال تقسیم 
کردن اقام مورد نیاز به آنها هســتند. 
محمد که همراه ما به انتهای پارک آمده 
درحال تاش بــرای فروش کفش ها و 
هدفونی دســته دوم به زنی به نام مریم 
است که از گشت می پرسد: »پد داری؟ 
پد الکلــی« و با دســت روی رگش را 
نشــان می دهد و قسم می خورد که دوا 

را کنار گذاشته.
مریم بــا وجود تمام غبــاری که روی 
صورتش نشســته زیباســت؛ با محمد 
ســر قیمت کفش چانه می زند و اصرار 
می کند کــه به درد نمی خــورد و مثل 
همیشه دارد جنســی را به او می اندازد. 
محمد اعضای گشت را به عنوان قاضی 
خطاب قــرار می دهد و می گوید: »خانم 
دکتر! این کفش بــه این خوبی به نظر 

شما ۱5 تومن نمی ارزه؟!«
کمی بعدتر گپ و گفت شان به امید دالی 
می رســد. درباره اش اختاف نظر دارند. 
مریم می گوید امید همانجا )با دســتش 
پای دیواری را نشان می دهد( تمام کرد 
و محمد اصرار دارد پای آن دیوار از حال 

رفت و در بیمارستان مرد.
اینجا احســاس غربت بی معنی اســت. 
کســی بالاتر از دیگری نیست و کسی 
بهتر هم نیســت. شــبیه پیــک نیکی 
بزرگ در پارک اســت و حســی شبیه 
اعضای خانــواده یا دوســتانی نزدیک 
است. خبری از هیچ حسی شبیه ترس و 
ناامنی نیســت. حتی خبری از ترحم هم 
نیست. همه چیز با تصوراتی که ممکن 
است بتوان از آن داشت تفاوت فاحشی 
دارد و مثل زندگی اســت؛ نوعی سخت 

از زندگی.
در حــال خارج شــدن از پارک دختری 
ترنــس و کارتن خواب مــی دود و صدا 
می کند: »خانم دکتر...« تنها ۶ شکات 
در جیبش دارد که هر ۶ عدد را بین سه 
نفر تقســیم می کند. نامش فرانک است 
»همه ش برای شــما. ما سهم خودمون 

رو خوردیم؛ شما بخورید.«
تصویر فرانک و شــکات هایی که در 
دستت محکم فشار می دهی و جمله ای 
هنوز در گوشــت صــدا می کند، آخرین 

تصویر و صداست.
پیام بهبودی و امید، پیام گشــت سیار 

برای معتادان کارتن خواب
لیا ارشــد، موســس خانه خورشید در 
گفت وگــو بــا خبرآنایــن در رابطه با 
فعالیت گشت سیار می گوید: این گشت 
بــرای کارتــن خواب ها و کســانی که 
خانه هایشان را از دســت داده اند و در 
پارک زندگی می کنند، بســیار ارزشمند 
اســت، چرا که خدماتی برای جلوگیری 

از انتقال ویروس HIV از طریق تزریق 
اعتیاد  نشــده،  محافظت  جنسی  روابط 
تزریقی و رفتارهای پرخطر جنســی به 
آنها داده می شود که شامل در اختیار قرار 
دادن کاندوم، سوزن و سرنگ، پمادهای 
سوختگی، شامپوهای ضد شپش، لباس 
زیر پد الکلی و پد بهداشتی و لبی برای 
 HPV پایپ اســت چــون ویــروس
می تواند از طریق اســتفاده مشترک از 

یک پایپ منتقل شود.
اضافه می کند:  موسس خانه خورشــید 
دادن مشــاوره و پیام ســامتی توسط 
گشت ســیار که هم درد خود آن هاست 
یکی از کارهای مهمی اســت که انجام 
می شــود. در این مشــاوره ها بــه آنها 
می گویند ما تجربیات مشترک مثل شما 
داشته ایم اما توانستیم به سامت از آن 

بگذریم.
عــاوه بر این در این مرکز لیســتی از 
کلینیک ها و مراکزی که می توانند برای 
ازمایــش HIV و ســایر بیماری های 
ویروسی به آنجا مراجعه کنند، ارائه داده 

می شود.
ارشــد با بیان اینکه همه این ها کارهای 
مهمی است که گشــت انجام می دهد، 
اضافــه می کند: عــاوه بــر این خود 
اعضای گشــت هم از منتقل کردن پیام 
بهبودی به بقیه، احســاس خوشایندی 
دارند و این موضــوع هم به افرادی که 
هنوز ســومصرف دارند کمک می کند و 
هم سبب می شود که خود اعضای گشت 
هم در ســامتی بماننــد. ضمن اینکه 
بــرای این کار دریافتــی دارند و همین 
باعث می شود احساس ارزشمندی داشته 
باشند و بدانند که می توانند زندگی خود 
یا فرزندانشــان را تامین کنند و زندگی 

آبرومندی داشته باشند.
او تاکید می کند: همــه این ها می تواند 
این امید را به کســانی که سو مصرف 
دارند، بدهد که شما هم وقتی بهبود پیدا 
کنید، برای زندگی امکانات بهتری پیدا 

خواهید کرد.
از طریــق  ایــن مرکــز  هزینه هــای 
پروژه های مشــترک و حامیان و خیرین 
تامین می شــود که به گفته لیا ارشــد 
او  نیســتند.  ثروتمندی  افــراد  اغلــب 
می گوید: در بسیاری از مواقع افرادی که 
ثروتمندند به قضیه نگاه ســنتی دارند و 
اولویت شان کمک به این گروه از زنان 
نیســت و بیشــتر مایل اند به بیماران و 
را  ایتام کمک کنند. مــا کمک هایمان 
از کســانی دریافت می کنیم که دغدغه 
ســامت اجتماعی دارند امــا آدم های 
ثروتمندی نیســتند. ما همیشه کوچک 
حرکت می کنیــم و هرچقدر پول داریم 

هزینه می کنیم.

چرا تامین بودجه، مهم ترین 
چالش بانک مرکزی در سال 

1400 است؟
این کارشناس مسائل اقتصادی گفت: به نظر من، انتظارات 
تورمی برای ســال آینده اساســاً هنوز انتظارات کاهش 
یافته ای نیســت کما اینکه در مذاکرات اخیر در خصوص 
دستمزد که البته هنوز توافقی برای آن صورت نگرفته، ما 
شاهد این هستیم که پیش بینی تورم برای سال آینده هم، 
نرخ بالایی اســت و کارگران به همین دلیل دستمزد های 

بالاتری طلب می کنند.
به گزارش پول نیوز، سال دشوار ۱۳۹۹ رو به پایان است، 
سالی که تنها در حوزه اقتصادی آبستن اتفاقات زیادی بود 
که کشور با آن دســت به گریبان شد و فشار سنگینی را 
به سیاســتگذاران به ویژه در حوزه پولی و بانکی تحمیل 
کــرد. تحریم و بلوکه شــدن منابع ارزی از یک ســو و 
تاثیرات انکارناشدنی شیوع کرونا بر اقتصاد کشور از سوی 
دیگر، باعث شــد که بانک مرکزی در این سال، یکی از 
سخت ترین چالش های مدیریتی را طی کند تا سهم خود را 

در مدیریت اقتصادی کشور ادا کند.
هــر چند این نهاد، بار ها نســبت به عواقب بســیاری از 
سیاست های دیگر دستگاه ها هشــدار داده بود و خواهان 
اســتقال عمل بیشتری شــده است و در بســیاری از 
مراحل نیز خود وارد عمل شــد، اما حالا بعد از دو ســال 
و نیم ســخت، تیم مدیریتی بانک مرکزی، این مهم ترین 
نهاد پولی کشــور، باید برای ســال ۱۴۰۰ آماده شود و از 
اکنون به فکر چالش های جدید در یک سال پیش رو باشد. 
چالش هایی که به دور از هرگونه شــعار و نگاه پوپولیستی 
باید واقع گرایانــه از آن دم زد و درباره آن، به دیدگاه های 
کارشناسی بهای بیشــتری داد. حالا سوال اینجاست که 
در سال آینده مهم ترین چالش اقتصادی کشور چیست و 
بانک مرکزی در مواجهه با آن چه رسالتی بر عهده خواهد 
داشت؟ و چقدر می توان به کاهش انتظارات تورمی در سال 

۱۴۰۰ خوش بین بود؟
مرتضی مرتضوی، کارشناس اقتصادی در این باره گفت: 
مهم ترین بحث این اســت که بودجه ســال آینده نهایی 
شــود، امری که هنوز در کمیسیون تلفیق ادامه دارد. چرا 
که این منابعی که در بودجه دیده شــده از آنجایی که به 
نظر نمی رسد محقق شود، ممکن است مجدداً فشاری را 
برای تامین مالی و جبران کسری بودجه به بانک مرکزی 

وارد کند.
وی تصریح کرد: به نظر می رســد اگــر بانک مرکزی در 
سیاست های خود برای سال آینده سناریو های مختلفی را 
طراحی کند، بهتر می تواند با چگونگی جبران کسری بودجه 
دولت مواجه شود و برای تامین منابع لازم برای اداره کشور 
در سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی کند و از الان پیش بینی کند که 

این کار از طریق چه بازار ها و ابزار هایی محقق می شود.
مرتضوی خاطرنشــان کــرد: اگرچنین اتفاقــی بیفتد و 
ســناریو های بانک مرکزی سناریو هایی باشد که بتواند با 
کمترین انتظارات تورمی و کمترین ایجاد پول و نقدینگی، 
با قدرت کسری بودجه سال آینده را مدیریت کند، آن زمان 
می توانیم بگوییم که این انتظارات تورمی می تواند پایین 

بیاید.
وی در همین رابطه افــزود: به نظر من، انتظارات تورمی 
برای ســال آینده اساســاً هنوز انتظارات کاهش یافته ای 
نیســت کما اینکه در مذاکرات اخیر در خصوص دستمزد 
که البته هنوز توافقی برای آن صورت نگرفته، ما شاهد این 
هستیم که پیش بینی تورم برای سال آینده هم، نرخ بالایی 
است و کارگران به همین دلیل دستمزد های بالاتری طلب 
می کنند.این کارشــناس اقتصادی یادآور شد: مهم ترین 
مسئله در سال آینده این خواهد بود که رفتار بانک مرکزی 
با کســری بودجه ای که در دولــت رخ می دهد، چه باید 
باشد؟ و آیا این کســری بودجه از طریق پولی می خواهد 
حل شود و یا مسیر دیگری برای تامین آن در نظر گرفته 
می شود که تورم کمتری داشته باشد.مرتضوی با این حال، 
سیاست های کنونی بانک مرکزی را قابل توجه دانست و 
اظهار کرد: اقداماتی نظیر کنترل خلق پول توســط شبکه 
بانکــی، توجه مجدد به ترازنامــه بانک ها و کاهش دادن 
منابعی که مشــکوک الوصول هستند و مطالبات سوختی 
محسوب می شــود، راهکار های درستی است که می تواند 
در کنترل تورم موثر باشد، کما اینکه می بینیم در این مدت 
بانک مرکزی در صدد انجام آن ها برآمده است و باید دید 
برای سال آینده نیز این سیاست ها را ادامه می دهد یا خیر.

واردات ۵0 هزار تن مرغ برای 
تنظیم بازار ماه رمضان

وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( پیشــنهاد داد 
تا نمایندگانی از ســه کمیســیون صنایع و معادن، 
کشــاورزی و اقتصادی مجلس شورای اسامی در 
ستاد تنظیم بازار حضور یابند تا از نزدیک در جریان 
تصمیمات اتخاذ شده و مصوبات اباغی از سوی این 

ستاد، قرار بگیرند.
به گزارش ایسنا، به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی 
در نشست فوق العاده کمیسیون های صنایع و معادن، 
کشاورزی و اقتصادی مجلس در خصوص تمهیدات 
انجام شده برای بازار شب عید و ماه مبارک رمضان، 
گفت: جهاد کشــاورزی مسئولیت تأمین مرغ در کل 
کشور را بر عهده دارد و وزارت صمت بر اساس وظیفه 
اباغ شــده، مرغ را از کشتارگاه بر اساس مصرف و 
نیاز تحویل می گیرد تا در شبکه تشکل ها، اصناف و 

فروشگاه های سراسر کشور توزیع کند.
وی همچنین تصریح کــرد: در تنظیم هر چه بهتر 
بازار، هماهنگی و تعامل تمامی دستگاه های مرتبط و 
ذیربط حائز اهمیت است.به گفته وزیر صنعت، معدن و 
تجارت برای تأمین مرغ در ماه مبارک رمضان مجوز 
واردات 5۰ هزار تن مرغ برای شرکت پشتیبانی امور 
دام صادر شده است تا در کنار تولید داخل بتوانیم بازار 

را تنظیم نماییم.

نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران:

آرامش نسبی بازار خودرو
نایب رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران، ضمن اشــاره به ثبات قیمت  خودرو در 
بازار طی دو هفته اخیر، روزهای پایانی بازار در امسال 
را کســاد و بی مشتری خوانده و معتقد است که سال 
آینده نیز بعید به نظر می رســد مجدد افزایش قیمت 

شدیدی در بازار خودرو ایجاد شود.
به گزارش پول نیوز، در رابطه با آخرین وضعیت بازار 
خودرو در آخرین هفته امسال، نعمت الله کاشانی نسب- 
نایب رئیس دوم اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهــران، اظهار کرد: طــی دو هفته اخیر که 
آرامشــی نسبی بازار خودرو را فرا گرفته است و دیگر 
خبری از نوســانات روزانه و بازار پرهیجان نیســت؛ 
چراکه طی دو هفته اخیر نرخ ارز نیز به ثبات رسیده و 

نوسان کمتر از 5۰۰ تومان داشته است.
وی ضمن تاکید براینکه برخاف رســم هرساله بازار 
خودرو در روزهای پایانی سال، امسال بازار خودرو در 
رکود به سر می برد، گفت: درحال حاضر تنها مشتری 
واقعــی و مصرف کننده واقعی که نیاز مصرفی فوری 
به خودرو دارد، در بازار وجود دارد. دیگر خرید خودرو 
به جهت ســرمایه گذاری صورت نمی گیرد. البته که 
خرید به جهت ســرمایه گذاری نیز در روزهای پایانی 
ســال )به جهت سال ساخت خودرو( منطقی نبوده و 
برای سرمایه گذار، این چند روز پایانی صرفه اقتصادی 

نخواهد داشت.
نایب رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خــودرو تهران ادامه داد: خوشــبختانه نقش دلالان 
در بازار خودرو کمرنگ شــده و ســرمایه خود را از 
بــازار خودرو خــارج و در بازارهای دیگر مشــارکت 
می کننــد؛ در حقیقت بازار خودرو جذابیت ســابق را 
ندارد. درحال حاضر فروشنده در بازار بیشتر از خریدار 
دیده می شود. بازار خودروهای خارجی در رکود کامل 
قــرار گرفته و خرید و فروشــی صــورت نمی گیرد. 
در خودروهــای داخلی هم برای مصــارف واقعی و 
خودروهــای با قیمت ۱۰۰ میلیــون تومان تا نهایت 
5۰۰ میلیون تومان، به تعداد محدود معامات صورت 

می گیرد.
کاشانی نســب در رابطه با میزان کاهش قیمت  ها در 
بازار خودرو که از آبان ماه امســال آغاز شد، گفت: در 
خودروهای خارجی تا حدود ۳۰ درصد کاهش قیمت 
دیده می شود اما بازهم به هیچ عنوان خریداری ندارند. 
در خودروهــای داخلی نیز حــدود ۱5 الی ۲۰ درصد 
کاهش قیمت نسبت به گذشته ایجاد شده است، افت 

شدیدی رخ نداده اما خریدار چندانی هم وجود ندارد.
 این مقام صنفی ســال آینده بازار خودرو را اینگونه 
پیش بینی کرد: باتوجه به اینکه اقتصاد کشور و عوامل 
وابسته به نرخ ارز چندان قابل پیش بینی دقیق نیستند، 
پیش بینی دقیقی از روند قیمتی خودرو در بازار برای 
ســال آینده نمی توان ارائه داد، اما بسیار بعید به نظر 
می رســد که قیمت ها بخواهد مجدد روند افزایشــی 
در پیش گیرند. باتوجه به اینکــه بازار تابع عرضه و 
تقاضاســت، چنانچه روند افزایش تولید خودروسازان 
بزرگ ادامه دار باشــد و تیراژهــای تولید بالا روند، با 
افزایش عرضه اتوماتیک وار تقاضا پایین خواهد آمد. 
در اینصورت به دنبال کاهش تقاضا، بازار به ســمت 

رقابتی شدن حرکت خواهد کرد.
کاشانی نســبت در رابطه با آخریــن قیمت ها برای 
پرتیراژهای داخلی اعام کرد: همانطور که اشاره شد، 
قیمت ها طی دو هفته اخیر تغییر چندان محسوســی 
نداشته و نهایت با نوســان یک تا دو میلیون تومان 
بالا و پایین  شــده اســت. بطور مثال در محصولات 
گــروه صنعتی ایران خودرو پــژو ۲۰۶ تیپ ۲ حدود 
۱85 میلیــون تومان و تیپ 5 آن در محدوده ۲۴۰ تا 
۲۴5 میلیون تومان و پژو ۲۰۶ صندوقدار ۲۳۴ میلیون 
تومان تعیین قیمت شده اند. سمند سورن ۲۲۶ تا ۲۲8 
میلیون تومان، ســمند EF۷ دوگانه سوز حدود ۲۱۲ 
میلیــون تومان و بنزینــی آن ۱۹5 میلیون تومان و 
همچنین سمند LX حدود ۱8۰ میلیون تومان است.

وی افزود: در گروه محصولات ســایپا نیز پراید ۱۳۱ 
در محدوده ۱۰5 میلیون تومان، پراید ۱۱۱ حدود ۱۲۴ 
میلیون تومان و ۱5۱ حدود ۱۰۷ میلیون تومان، تیبا 
۲ در محدوده ۱۲5 میلیون تومان، تیبا ۲ پاس حدود 
۱۳۴ میلیون تومان و تیبا صندوقدار با رینگ فولادی 
۱۱۷ میلیون تومان قیمت دارند. کوییک R نیز قریب 

به ۱۴۰ میلیون تومان است.

مشارکت بانک ملت در تامین 
پوشاک نوروزی ۵00 دانش آموز

5۰۰ نفــر از دانش آموزان مناطــق محروم و کم 
برخوردار تهران، با همکاری مشــترک بانک ملت 
و بنیاد خیریه فجر، پوشاک نوروزی دریافت کردند.

 به گزارش گروه بانــک و بیمه پول نیوز، در این 
اقدام مشــترک، بانک ملت، تامین مالی بخشی از 
هزینه های تامین پوشاک نوروزی این 5۰۰ دانش 
آموز نیازمند مدارس تهران را پذیرفت و بنیاد فجر 
نیز با تامین بخشــی دیگر و تدارک و سازماندهی 
فروشــگاه عیدانه ۱۴۰۰ ، این طرح خداپسندانه و 

انسانی را عملیاتی کرد.
بر اســاس این گزارش، این حرکت نیکوکارانه، در 
پی مذاکره و توافق بیگدلی مدیرعامل بانک ملت 
و حبیب الله نیکنام مدیرعامل بنیاد خیریه فجر به 

مرحله اجرا رسید.
این گزارش حاکی اســت، بنیاد خیریه فجر امسال 
با مشــارکت نیکوکارانه برخی بانک ها نسبت به 
تامین پوشــاک نوروزی حدود ۱5۰۰ دانش آموز 

گروه هدف اقدام کرده است.

اخباراخبار

زنان بی خانمان: فقط به درد دلمان گوش کنید!
گشت سیار زنان بین معتادان کارتن خواب و ماجرای خانه خورشید

جهش قیمت مســکن در سال ۹۹ آنچنان 
زیاد بود که کســانی که شــاید ماه ها برای 
خرید خانه برنامه ریــزی کرده بودند، توان 
اقتصادی خود را در برابر جهش قیمت ها از 
دست دادند. از خرداد تا تقریبا آبان ۹۹ هر روز 
بر قیمت ملک افزوده می شد و مالکان خود 
نسبت به تعیین قیمت ها اقدام می کردند و 
مشــاوران اماک نیز ناچار به تبعیت از نظر 

مالکان بودند.
به طوری که در تابســتان ۹۹ میزان تقاضا 
در بازار آنچنــان افزایش یافت که مصرف 
کنندگان واقعی را دچار مشــکات فراوان 
ســاخت زیرا هیچ قیمت مشخصی در بازار 
وجود نداشت و خریداران دائم در حال کنترل 

نرخ ها بودند.
ســرانجام از نیمه پاییز ۹۹، بازار مسکن با 
آرامش نســبی همراه شــد و سیر صعودی 

نرخ ها کندتر از هر زمان دیگری شد. از آن 
زمان تاکنون بازار در رکود نســبی فرو رفته 
و مصرف کنندگان و خریداران همچنان در 
فاز انتظار برای کاهش بیشتر نرخ ها به سر 

می برند.
سال پرتاطم بازار مسکن

رئیس اتحادیه مشــاوران امــاک درباره 
وضعیت بازار مسکن در سال ۹۹ گفت: بازار 
مسکن در ســال ۹۹ بازار بسیار پرتاطمی 

بود.
مصطفی قلی خسروی افزود: در خرداد ۹۹ 
بانک مرکزی اعام کرد ۴8درصد بر قیمت 
مسکن افزوده شده در حالی که در واقعیت و 
کف بازار میزان افزایش قیمت ملک بین 8 

تا ۱۳ درصد بود.
وی تصریــح کــرد: با توجه بــه آمارهای 
متناقض اعام شده از سوی بانک مرکزی 

و مرکز آمار متاسفانه گفته شد عامل گرانی 
مسکن، مشــاوران اماک هستند؛ در حالی 
که مــا و همکارانمان در تاش برای پایین 
آوردن قیمت مســکن بودیــم و در این راه 
رســانه ها به ما کمک کردند و این تاش 
منجــر به کاهش ۱۰ تــا ۱5 درصدی نرخ 

مسکن در بازار شد.
وی اظهار کرد: پس از آن، مرکز آمار اعام 
کرد که بر قیمت مسکن ۹درصد افزوده شده 
و بدین ترتیب بار دیگر بازار دچار تاطم شد. 
وی تاکید کرد: بازار مســکن در سال ۹۹ به 

طور مستمر و دائمی در تاطم قیمتی بود.
خسروی گفت: همچنین در طول سال ۹۹ 
شاهد اظهار نظر کارشناســان ناشناخته و 
فراوانی در بخش مســکن، حقوق مسکن، 
حق و حقوق مشــاوران اماک و ... بودیم 
که بر مســاله تاطم نرخ ها در بازار دامن 

زدند. وی افزود: همه این موارد سبب ناآرامی 
و تاطم بازار مسکن در طول سال ۹۹ شد.

رئیس اتحادیه مشــاوران اماک بیان کرد: 
متاسفانه شاهد نبود هماهنگی میان وزارت 
راه و شهرســازی، بانک مرکزی، مرکز آمار 
ایران و اتحادیه مشاوران اماک هستیم و 
این مساله سبب اظهار نظرهای مختلف شده 
که تاثیرات آن در بازار مسکن قابل مشاهده 

است.
کاهش ۳8 درصدی حجم معامات مسکن

وی درباره حجــم معامات خرید و فروش 
ملک در ســال ۹۹ توضیــح داد: در بعضی 
از ماه های ســال ۹۹ بــا کاهش ۴۰ تا ۴5 
درصدی حجم معامات و در برخی ماه های 
نیز شاهد افت ۳5 درصدی تعداد معامات 

مسکن در بودیم.
وی ادامه داد: البته به طور میانگین در طول 

ســال ۹۹ نسبت به ســال ۹8 شاهد افت 
۳8درصدی حجم معامات در بازار مسکن 

بودیم.
کاهش ۶۰درصدی جابجایی مستاجران 

رئیس اتحادیه مشــاوران امــاک درباره 
وضعیت بازار رهن و اجاره مســکن در سال 
۹۹ گفت: به خاطر شــیوع کرونا، بعضی از 
مالکان به درخواســت ســتاد کرونا احترام 
گذاشتند، قراردادهای قبلی را تمدید کردند 

و مستاجران جابجا نشدند.
خســروی بیان کرد: عده ای که با توجه به 
افزایش حداکثــر ۲5درصدی نرخ اجاره بها 
، اقدام به عقد قــرارداد با حداکثر ۱8درصد 
افزایش نرخ نســبت به قرارداد قبلی کردند. 
تعداد فایل های اجــاره و همچنین میزان 
جابجایی مستاجران در طول سال ۹۹ نسبت 
به سال ۹8 حدود ۶۰ درصد کاهش داشت.

 وزیــر صنعت، معدن و تجــارت با اشــاره به امضای 
تفاهم نامه این وزارتخانه با پنج شرکت برتر تولیدی، ابراز 
امیدواری کرد که تا ســال آینده بتوان هزار هزار میلیارد 
تومان فرصت ســرمایه گذاری در زمینه های مختلف با 

مشارکت شرکت های بزرگ و برتر احصا کرد.
به گزارش روز دوشــنبه ایرنا، »علیرضا رزم حسینی« در 
آیین امضای تفاهم نامه وز ارت صنعت، معدن و تجارت با 
پنج شرکت  برتر تولیدی در اجرای طرح اقتصاد مقاومتی 
در محل این وزارتخانه افزود: از جمله ماموریت های اصلی 
وزارت صنعت، ســرمایه گذاری و افزایش تولید و اشتغال 
است.وی بیان داشــت: اگر می خواهیم در منطقه قوی 

باشیم باید اقتصاد نیرومند داشته باشیم و به فرموده رهبر 
معظم انقاب باید نگاه درون زا و برون نگر داشته باشیم.

رزم حسینی خاطرنشان کرد: در این راستا، وزارت صنعت 
به شرکت های برتر کشور برای افزایش تولید و اشتغال 
فراخوان داد که با استقبال بی نظیر شرکت ها همراه شد و 

امروز نخستین گام از اجرای این طرح است.
وی ادامه داد: با امضای این تفاهم نامه ۳5۲ هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گداری در قالب ۶۲ پــروژه جدید انجام 
شــد.وزیر صنعت به رشــد نقدینگی، افزایش نرخ ارز و 
کاهش تولید و سرمایه گذاری به عنوان ریشه های تورم 
و گرانی یــاد کرد و گفت: برپایه آمارهای بانک مرکزی 

بیش از سه میلیون و ۶۰۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی 
در کشور وجود دارد و وزارت صنعت وظیفه خود می داند 
تا با اســتفاده از ظرفیت شــرکت های بزرگ، کوچک و 
متوســط به هدایت نقدینگی در راستای کاهش تورم و 
افزایش تولید بپردازد.برپایه این گزارش، تفاهم نامه های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با پنج شرکت  برتر تولیدی 
در نخســتین گام از اجرای طرح »اقتصــاد مقاومتی با 
شرکت های برتر« به ارزش ۶.۱ میلیارد دلار امضا شد.این 
تفاهم نامه  ها شــامل ۶۲ پروژه در زمینه معدن و صنایع 
معدنی، صنایع غذایی، ماشین سازی و صنایع پالایشگاهی 
اســت.هدف از تنظیم و امضای این تفاهم نامه ها ایجاد 

امنیت سرمایه گذاری و تشــویق بنگاه ها برای توسعه و 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی با تکیه بر توانمندی های 

داخلی است.
به این منظور از بین ۱۲ هزار بنگاه اقتصادی با اشــتغال 
بیش از ۱۰ نفر، برپایه شاخص های مختلف مانند اشتغال، 
صادرات و ارزش افزوده، تعداد ۱۰۰ شرکت برتر شناسایی 
و انتخاب شــده اند که از این تعداد ۳۹ شرکت در بخش 
پالایشگاهی، پتروشیمی و شیمیایی، ۲۱ شرکت در حوزه 
غیرفلزی، ۲۰ بنگاه در حــوزه معدن و صنایع معدنی و 
۲۰ بنگاه نیز در بخش ماشین سازی و نیرومحرکه فعالیت 

دارند.

ادامه روند صعودی 
بورس

سال آینده سال 
رمزارزهاست

بازار ســرمایه امروز هم همانند روزهای گذشته روندی صعودی داشت و شاخص کل 
بورس بیش از ۹۰۰۰ واحد افزایش یافت.به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس با ۶۰۶۶ 
واحد افزایش به رقم یک میلیون و ۲5۴ هزار واحد رسید. شاخص کل با معیار هم وزن 
هم 5۴5 هزار واحد افزایش یافت و رقم ۴۳۴ هزار و 8۳۶ واحد را ثبت کرد.معامله گران 
ایــن بازار ۷۱۹ هزار معامله به ارزش ۶۴ هــزار و 58۱ میلیارد ریال انجام دادند.صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تامین، معدنی و صنعتی 
چادرملو، توســعه معادن و فلزات، فولاد خوزستان، پالایش نفت اصفهان و بانک ملت 

نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه سال آینده سال رمزارزهاست و تا زمانی که سیاست های 
پولی انبساطی است، رمز ارزها به افزایش قیمت خود ادامه می دهند، گفت: اگر موضوع برجام 
و روابط سیاسی ایران و آمریکا به همین صورت فعلی باقی بماند و منابع ارزی نیز آزاد نشود 
و ارز پاشــی صورت نگیرد، قیمت ارز در همین ســطوح خواهد ماند.به گزارش ایسنا، علی 
سعدوندی در صفحه شخصی اینستاگرام خود درباره وضعیت اقتصادی در سال آینده گفت: 
بودجه سال آینده بسیار تورمی، غیرکارشناسی و ادامه بودجه سالجاری است. در ابتدای سال 
۱۴۰۰ ممکن است دولت بتواند با ایجاد پایه پولی و نقدینگی  به بخشی از اهداف خود برسد 
و طرح های خود را افتتاح کند که از این جهت مثبت است اما از نظر تامین منابع مثبت نیست.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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گزارش

وزیر میراث فرهنگی،گردشــگر و صنایع دســتی گفت: از 
سفرا و مسئولان نمایندگی های کشورهای مقیم در تهران 
می خواهم واقعیت های ایران را آنطوری که هســت، منتقل 

کنید تا برتری جویی ها کنار برود.
به گزارش خبرنگار مهر، علی اصغر مونســان در مراســم 
»نوروز۱۴۰۰، نوروز دوستی«  که عصر امروز در وزارت امور 
خارجه برگزار شــدضمن قدردانی از برگزاری این نشست و 
تشــکر از وزارت امور خارجه و کمیسیون ملی یونسکو در 
ایــران، گفت: مایلم ایام نو شــدن و نوروز را به همه مردم  
تبریک و تهنیت بگویم. نوروز یعنی نو شدن طبیعت، یعنی 
ایام پویش و رویــش، ایام تغییر و تحول به بهترین حال و 

دوری از بدی ها و پلشتی ها و نزدیکی به خوبی ها.
وی با تاکید بر اینکه نوروز یک بنیان فکری و شیوه نگرش 
به روابط مردمی است، تصریح کرد: ملت فرهنگ ساز ایران 
در طول تاریخ، به بهانه نوروز به گذشــته خود توجه داشته 
و همیشه تاش کرده از گذشته عبرت بگیرد تا آینده بهتر 
برای خود و مردم جهان بســازد. این میراث زنده و فاخر با 
ثبت جهانــی متعلق به همه جهان اســت و همگان را به 
صلح و همدلی و مــودت دعوت می کند. جهان امروز پُر از 
آشوب، برتری جویی، بی عدالتی، نزاع و... است و بیش از هر 
زمانی به نوروز نیاز دارد. وزیر میراث فرهنگی،گردشــگری 
و صنایع دســتی با بیان اینکه نوروز به عنوان دیپلماســی 
فرهنگی، بیشــترین اثرات فرهنگی را برای گسترش صلح 
و نزدیکی ملت ها دارد، خاطرنشــان کــرد: وزارت میراث 
فرهنگی، تمام تاش خود را به کار گرفته تا به ترویج صلح 
و روابط بهتر میان ملت ها، توجه به ریشه ها و مشابهت های 

فرهنگی مشترک و دوری از اختافات بپردازد.
مونســان اضافه کرد: ما در همــکاری وزارت امور خارجه 

در دولــت دوازدهم تاش زیادی داشــتیم تا کمک کنیم 
فضای بین کشورها تلطیف و شناخت کشورها از هم بیشتر 
شــود چراکه اختافات کاهش و از نزاع و جنگ جلوگیری 

می شود. 
وی افزود: از همه نمایندگان کشورهای خارجی طلب کمک 
می کنم تا کمک کنیم صلح را ترویج و از جنگ جلوگیری و 

مودت میان دولت ها و کشورها را ترویج کنیم. 
وزیر میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی با بیان اینکه 
۴۰ سال، ایران در فشار و تحریم اقتصادی است و سه سال 
اســت که در جنگ شدید اقتصادی قرار دارد، گفت: به چه 
دلیلی؟ چرا برتری جویی برخی کشورها موجب فشار بر یک 
ملت باشد؟ چهل سال قبل ملت ایران انقاب کرد، به این 
جرم به بهانه حضور در منطقه و استفاده صلح آمیز از انرژی 
هسته ای فشار حداکثری را تحمل کردیم. اگر ملت و کشور 
شــما در این حجم تهدید به ســر می برد و حتی تهدید به 
بمباران مراکز فرهنگی می شــدید، کشور شما چه می کرد؟ 

آیا یک ملت نباید ابزارهای قدرت خود را تقویت کند؟ 
مونسان با بیان اینکه با وجود این فشارها و تحریم ها ملت 
ما مقاوم تر از همیشــه مسیر خود را طی کرده است، گفت: 
این فشار را تحمل کردیم تا از هویت و عزت ملی خود دفاع 
کنیم. من از ســفرا و مســئولان نمایندگی های کشورهای 
مقیم در تهران می خواهم واقعیت های ایران را آنطوری که 
هست، منتقل کنید تا برتری جویی ها کنار برود. همانطور که 
وزیر امورخارجه کشورمان گفت تنها قدرت، خداست و هیچ 

کس حق ندارد بر دوش ملت ها قرار بگیرد. 
وی بــا بیان اینکه به نزدیکی دولت ها برســیم و از جنگ 
دوری کنیم،تاکیــد کرد:  وقتی صلح فراگیر شــود، جهان 

زیباتر می شود.

دغدغــه انتخابــات غیررقابتــی و ردصاحیت 
شــورای نگهبان دو مانع اصلــی اصاح طلبان 
برای ورورد به پاســتور ۱۴۰۰ است اصاح طلبان 
که برخاف اصولگرایان طی ماه های گذشته به 
یک نهاد اجماع ســاز تحت عنوان جبهه اصاح 
طلبان ایران برای رســیدن بــه کاندیدای واحد 
رســیده اند، ســال ها است از داشــتن مانیفست 
محروم اند. محمد عطریانفر از چهره های سیاسی 
اصاح طلب در گفت و گو بــا خبرآناین ضمن 
آسیب شناســی درباره این جریان و فقدان یک 
مانیفســت مشــخص از ســوی اصاح طلبان، 
می گوید:  از موضع آســیب شناســی باید یقه دو 
گروه را گرفت ابتدا حکومت باید پاســخگو باشد 

دیگر ما اصاح طلبانی که مدعی هستیم. 
ایراد جریان دوم خرداد چه بود؟

به گفته این عضو شــورای مرکــزی کارگزاران 
اشــکالی که در جریان دوم خرداد پیدا شده این 
اســت که به جای تاکید روی مختصات و اصول 
اصــاح طلبی و تعیین ماک هــای مورد انتظار 
جامعه، همواره روی افراد دســت گذاشته و بعضا 
باوجه آنها را نماد تمام عیار اصاح طلبی معرفی 
کرده ایم و ناخواســته جامعه را دچار سردرگمی 
نموده و فرضا گفته ایم حسن، حسین، تقی، نقی؛ 
و تاکیــد بر اینکه بدون عطــف عنایت به اصول 
فقط  اینها نماد اصاحات هســتند. در حالی که 

این رویکرد نادرست است.
حرکت اصلاح طلبی پس از جنگ آغاز 

شد نه از 76!
محمــد عطریانفر، عضو شــورای مرکزی حزب 
کارگــزاران در بخشــی از گفتگــوی عیدانه با 
خبرگزاری خبرآناین که در ایام نوروز منتشر می 
شــود،  در پاسخ به این سوال که آیا اصاح طلبی 
به معنای واقعی اش از ســال ۷۶ آغاز شده است 
یا....؟ گفت: حرکــت اصاح طلبی روند تدریجی 
داشــته و از پایان جنگ آغاز شــده است. البته 
حماسه حضور و نوع مطالبات مردم در سال ۷۶ از 

نقاط اوج حرکت اصاحی ملت بوده است.
او در پاسخ به این ســوال آیا از نظر شما، عقاید 
اصاح طلبــی که در حال حاضر مطرح اســت با 
اصاح طلبی ســال ۷۶ و یا قبل از آن یکســان 
اســت؟ عنوان کرد: اصاح طلبی آنجا که مبتنی 
بر اصول و ماکها تعریف و تبیین می شود تفاوت 
چندانی در مقاطع مختلف با هم ندارد مگر اینکه 
برخی ماحظــات زمانی اولویت های عملکردی 
را تغییر دهد. از باب فهم بهتر به نکته ای اشــاره 
می کنم. در بازاریابــی اقتصادی دو نظریه برای 
عرضه محصول وجود دارد یکی نظریه بازارمحور 
و دیگــر نظریه مبتنــی برمحصول محور. از باب 
تبیین موضوع، فرضا اگرخانواده متوسط شهری، 
بنا به شــرایط و نیاز زمان، محتاج نوعی وســیله 
زندگی باشــند شما بعنوان مسئول تامین خواسته 
باشــید نیاز مربوطه را مرتفع کنید اگر فقط روی 
یک برنــد خاصی تاکید کنیــد و تمام فرصت و 
توان خــود را متمرکز کنید روی محصولی که با 
برند از پیش تعیین شــده به بــازار تحمیل کرده 
اید در این شــرایط همت تان بدون الزام بر احراز 
کیفیــت تنها روی برندی قرار می گیرد که برای 
فروش آن را هدف گیری کرده اید و چشــم را بر 
محصولات مشــابه و برندهای دیگر می بندید و 
چه بســا فرصت سوء اســتفاده برای آن برند را 
فراهــم کرده اید و جنس خــود را ولو با کیفیت 
متنــازل بخورد جامعه نیازمنــد داده اید این می 

شــود نظریه بازار محصول و البته باهمه معایب 
احتمالی  هستند. لکن اگر در پاسخ به نیاز جامعه 
روی کیفیت و مشــخصا روی مختصات درست 
محصــول تمرکز کردیدچه بســا چندین برند در 
مقام رقابت و با افزایش کیفیت به پاســخگویی 
برخیزند و نیاز جامعه را به احسن وجه تامین کنند 
در این رویکرد که هدف ،تامین نیاز بازار اســت 
جامعه مطالبه گر همواره در رقابتی ســالم و روبه 
جلو بهترین محصول را از بازار بدست می آورد،و 
با رضایت کافی نیاز خود را مرتفع می ســازد. این 

می شود نظریه و یا روند بازار محور..
در جریان دوم خرداد به جای تاکید بر 
اصول اصلاح طلبی به افراد توجه شد

او اظهــار کــرد: اشــکالی که در جریــان دوم 
خرداد پیدا شــده این اســت که بــه جای تاکید 
روی مختصات و اصول اصــاح طلبی و تعیین 
ماک های مورد انتظار جامعه، همواره روی افراد 
دست گذاشــته و بعضا باوجه آنها را نماد تمام 
عیار اصاح طلبی معرفی کرده ایم و ناخواســته 
جامعه را دچار ســردرگمی نموده و فرضا گفته ایم 
حسن، حسین، تقی، نقی؛ و تاکید بر اینکه بدون 
عطف عنایت به اصول فقط  اینها نماد اصاحات 
هســتند. در حالی که این رویکرد نادرست است. 
بــه گونه ای که تمام ذهن ها معطوف به این می 
شود که آن فرد چه اظهارات گهرباری می فرماید 
کمااینکه در جریان راست نیز این گونه است اگر 
بخواهیــم منطق و عقانیت را بــر رقابتهایمان 
حاکم کنیم ابتدا بایــد مبانی را تعریف و معیارها 
را روشــن کنیم اگرمعیارها را شفاف شد چه بسا 
می رسیم به این نکته که شاید نظریاتی که روزی 
تحت عنوان شــاخص های مهــم اصاح طلبی 
مدنظر بنده و دیگران بوده اســت واقعا با معیارها 

فاصله بسیار دارد.
اصلاح طلبان نیازمند یک مانیفست 

هستند
او در پاســخ به این ســوال که آیا اصاح طلبان، 
باید به ســمت مانیفست بروند؟ تاکید کرد: دقیقا 
همینطــور اســت.ما نیازمند نظریــه و نظامنامه 
فکری هســتیم که تعیین کننده اســت در تاریخ 
اعتقادی ما، تنهــا یک جا، مفاهیم و مصادیق به 
طور دوجانبه بر یکدیگر منطبق بوده و آن درمورد 
علی بن ابی طالب اســت. پیامبر فرمود: الحق مع 
علی و علی مع الحق. اگر به دنبال حق می گردید 
بــه علی )ع( نگاه کنید و اگــر به علی نگاه کنید 
حق را آنجا می بینیــد. در هیچ کجای دیگر این 
نظریه حاکم نیســت. به هر جا که مراجعه شود 
گفته می شــود که اعِرف الحق تعرف اهله. ابتدا 
حق و مبانی را بشناس بعد اهل اش را برگزین و 

از آن، پیروی کن.
هم حکومت و هم خود اصلاح طلبان 

مقصرند و باید پاسخگو باشند
عطریانفر در پاســخ به این ســوال که چرا این 
مانیفست تعیین نمی شود وقتی همه اصاح طلبان 
به ایــن نیاز اعتــراف دارند لکن هیــچ تابلوی 
مشخصی را بالا نمی برند که مردم متوجه شوند؟ 
اظهار کرد: از موضع آســیب شناسی باید یقه دو 
گروه را گرفت ابتدا حکومت باید پاســخگو باشد. 
نظــام جمهوری اســامی که متکــی به قانون 
اساسی است و در عین حال یکی از فصول قانون 
اساسی اجازه فعالیت های جمعی به معنای واقعی 
کلمه یعنی حزب را می دهد، چرا این میدان فراخ 
قانونی را باز نمی کند که نهادهای فعال سیاســی 
برای کسب قدرت مشروع در درون این مجموعه 

تاش کنند.
حکومت همواره با مقوله تحزب بازی کرده است

این فعال سیاســی اصاح طلب اشــاره کرد: آن 
هنگام که نهاد حزبی تاسیس می شود قاعده حق 
و تکلیف بر آن بار می شــود بین حزب سیاسی و 
نهاد قدرت حکومت مســتقر داد و ستدی حقوقی 
شکل می گیرد. با این تاکید که حکومت فراتر از 
دولت تعریف می شود. حزب یک سری اختیارات 
و متقابا تکالیفی در رابطه با حاکمیت دارد. این 
واقعیتِ منطقــی اجازه بروز و ظهور پیدا نکرده و 
حکومت همواره با مقوله تحزب بازی کرده است.
به جای اصل حرکت فکری سیاسی به 

مناسک انتخاباتی پرداخته ایم
معاون سیاسی وزارت کشــور در دولت هاشمی 
رفســنجانی اضافه کرد: نکته دوم اینکه بیشتر به 
مناسک انتخاباتی به جای اندیشه و اصل حرکت 
فکری سیاســی پرداخته ایم. هر انسان معتقد به 
دین و عقیده ای، یک سری اصول و عقاید و البته 
مناسکی دارد. بین حوزه ایمانی و حوزه مناسکی 
و عمل بــارکان، همواره یک رابطه چهارگانه ای 
حاکم است. این ۴ رابطه چیست. اول اینکه بنده 
ای ایمان داشته باشــد و عمل کند که او انسان  
مومنی است. دوم اینکه  کسی نه ایمانی دارد و نه 
عملی انجام می دهدکه به او گفته می شود کافر. 

این دو دسته تکلیفشان روشن است.
افرادی که ایمان ندارند اما به مناسک 

عمل می کنند وحشتناک اند!
او بیان کرد: دو گروه در میانه اینها قرار می گیرند 
که مورد بحث ماســت. ممکن است فردی ایمان 
داشــته باشــد و عمل نکند به آن فرد می گویند 
کاهل است و تکلیف عملی خود را انجام نمی دهد. 
شاید این تیپ افراد خیلی مورد ایراد نباشند. فرضا 
ممکن است یکی مســلمان باشد و نماز نخواند. 

دســته چهارم بدترین جماعت اند و وحشتناک. 
ایمان ندارد اما به مناســک عمــل می کند این 
عین نفاق است. متاسفانه در حوزه عمل سیاسی 
و سیاســت ورزی، بعضا این قاعده حاکم اســت. 
کســانی  که اعتقادی به کار درســت سیاسی و 
نظریه پردازی و فکر صحیح مدیریتی برای اداره 
کشــور و خدمت به مردم و نظــام ندارند اما در 
بحبوحــه انتخابات و انتقال قــدرت و جایگزینی 
روی مناصب، چه بسیار آماده به یراق اند. ایمان 
و اعتقاد به اصول سیاسی و سیاست ورزی متکی 
بر نظریه و گفتمان و اصل است و عمل سیاسی 
فرع بر آن. مناســک مورد نظــر ما در گفتمان و 
سیاست ورزی درست و به هنگام، همانا انتخابات 
و حرکت های فعال اجتماعی اســت یقینا در امر 
سیاســت ورزی هم این رابطــه چهارگانه حاکم 
است متاسفانه در مناسبات درونی گروه های چپ 
و راســت، این نفاق موج می زنــد و بعضا در اوج 
اســت این گرفتاری را باید از بســتر رقابت های 
سیاســی بزداییم و رها کنیم اگر توانســتیم این 
بازی نامطلوب را کنــار بگذاریم تا حدود زیادی 
رفتارها منطقی تر، و رقابت ها هموار می شــود و 
بین اوج و حضیض گرفتار نمی شــویم. سرنوشت 
کشور نیز روشن تر می شود. این معضلی است که 

در عرصه سیاست دچار آن هستیم.
سخنان بادامچیان درباره بهزاد نبوی 

نسنجیده است!
این چهره سیاســی اصاح طلــب در واکنش به 
اظهــارات بادامچیان، دبیرکل حزب موتلفه مبنی 
براینکه اصاح طلبان در درون خود دچار درگیری 
و اختاف اســت و می بینیم در این نهاد کســی 
به ریاســت می رسد که فرســوده شده است و با 
عصــا راه می رود، عنوان کــرد: در مجموع آقای 
بادامچیان فرد معقولی به نظر می رســد و معمولا 
معقول ســخن می گوید اما اگر چنین سخنانی از 
ایشان صادرشده باشد نامعقول و نسنجیده سخن 
 گفته اســت. اینکه آقای بهزاد نبوی مورد اجماع 
اعضای نهاد اجماع ســاز هســتند یــا خیر. مگر 
می شود کســی مورد توافق اعضا نباشد و رئیس 
شود؟! بنابراین کافی است از اعضاء استفسار شود 
و حاصل اش اینکه فرمایشــات آقای بادامچیان 

ابطال و رد می شود.
بادامچیان به اصلاح طلبان توهین کرد

محمد عطریانفر ادامه داد: خم بودن پشــت یک 
فرد و عصا به دســت گرفتــن، ارتباطی به مغز و 
فکر ندارد. مرحوم آقای عسگر اولادی پیرمردی 
8۰ ساله، مغز و فکرش در دوره حیات بی تردیداز 
آقــای بادامچیــان بهتر کار می کــرد و در عین 
حال فهم بهتری داشــت! بنابراین الزاما ارتباطی 
بین سامتی جسم و ســامتی مغز وجود ندارد. 
کهنســالانی داریم که در ســنین 8۰ سالگی از 
جوانــان هم بهتر می اندیشــیدند و اثربخش تر 
بوده اند. امام خمینی کهنسال ما، بهتر از جوانان 
مبارز همســو و حتی از آیت الله خمینی 5۰ساله 
هم فکر می کرد و هم تدبیر واقع بینانه داشــت. 
ایــن اظهــارات، اظهارات توهین آمیزی اســت 
بنابراین فکر می کنم دوســتان رقیب ،اخاق را 
در سیاست و اظهارات خود بیشتر مراعات کنند و 
از دخالت غیرمجاز در کار دیگران خود را بازدارند. 
اگر روزگاری ما در حوزه اصاح طلبی، نشســتیم 
و گفتیم موتلفه اشــتباه کرده که آقای بادامچیان 
را به عنوان دبیرکل خود انتخاب کرده، آن زمان 

ایشان هم اجازه دارد چنین اظهاراتی را بفرماید.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟

06Wednesday 20 January 2021 جمادی الاولی 1۴۴2سه شنبه 01 بهمن 1399| سال چهارم | شماره 70۴    صاحب امتیاز و مدیرمسئول: محمد حیدری8
   زیر نظر شورای سردبیری

  آدرس: تهران، اتوبان نواب، بالاتر از میدان جمهوری، خیابان 
ارومیه شرقی،  پلاک 104  صندوق پستی: 765 - 1318

  شماره تماس: 66568491 - 021
نمابر: 66948723 - 021

  چاپ و لیتوگرافی: کاروکارگر

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

مسافرت به شهرهای قرمز! 
با اعام شهرهای قرمز و محدودیت های تردد در سفرهای نوروزی، احتمال استفاده از راه های جدید و ترفندهای مختلف 

برای دور زدن قانون و رسیدن به این شهرها توسط برخی از مردم، قوت گرفته است.

ایراد جریان دوم خرداد و تحلیل انتخابات 1400

عطریانفر: هم اصلاح طلبان مقصرندهم حکومت!

مونسان در مراسم »نوروز1400، نوروز دوستی«:

نمایندگان کشورهای خارجی واقعیت های 
ایران را به درستی منعکس کنند

رئیس جمهور گفت: لازم  اول  معاون 
اســت مستندســازی دقیقی از روند 
اجــرای طرح هــای نجــات دریاچه 
ارومیه تدوین و به عنوان یک نمونه 
موفق اجــرای طرح های بزرگ ارائه 

شود.
مهــر،  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
در  امروز  جهانگیری عصر  اســحاق 
چهاردهمین جلســه کارگــروه ملی 
نجات دریاچــه ارومیه با اشــاره به 
اقدامات صورت گرفته و دستاوردهای 
حاصل شده در راستای احیاء دریاچه 
ارومیه، گفت: لازم است مستندسازی 
دقیقــی از روند اجــرای طرح های 
نجــات دریاچه ارومیــه تدوین و به 
عنــوان یــک نمونه موفــق اجرای 

طرح هــای بزرگ ارائه شــود.۴وی 
افزود: ســال ۹۲ وقتی موضوع احیاء 
دریاچه ارومیه از ســوی دولت مطرح 
شد، برخی تصور می کردند که دولت 
به دنبال کاری عبث و بیهوده اســت 
و می خواهد صرفاً تبلیغات کند اما با 
پای کار آمدن دســتگاه های اجرایی 
ذیربط و دانشــگاه صنعتی شــریف 
گام هــای موثری در جهــت احیاء 
دریاچه ارومیه برداشــته شــد.معاون 
اول رئیس جمهور ادامــه داد: هرگاه 
از دانشــگاه ها و مراکز علمی کشور 
استفاده شده اســت، نتایج خوبی به 
دست آمده که عاوه بر احیاء دریاچه 
ارومیه موارد دیگری نیز طی ســال 
هــای اخیر با کمک دانشــگاه ها با 

موفقیت به انجام رسیده است.
از  بــا قدردانی  جهانگیری همچنین 
استانداران آذربایجان غربی و شرقی 
و کردســتان، اظهار داشــت: انصافاً 
استانداران نیز در جریان احیاء  دریاچه 
ارومیه خوب پای کار آمدند و عاوه 
بر کمــک به اجرای طــرح ها، پای 
اعتراضات و دغدغــه های مردم نیز 
نشســتند و تاش کردند به مطالبات 

و انتظارات مردم پاسخ دهند.
وی گفت: احیاء دریاچه ارومیه نشان 
داد اگر عــزم و اراده بــرای اجرای 
طرحی شــکل بگیــرد و همه پای 
کار بیاینــد، حتی کارهایــی که ابتدا 
تصور می شــود غیرممکن است، با 
اتــکا به علم و دانــش و خرد جمعی 
قابــل انجام خواهــد بود.معاون اول 
رئیس جمهــور اظهار داشــت: برخی 
تالاب های کشور نظیر تالاب انزلی، 
میانکاله و خلیج گرگان نیز با مسایل 
باید  و مشکاتی روبرو هســتند که 
برنامه ریزی هــای لازم برای احیاء 
این تالاب ها انجام شود و همه پای 
کار بیاینــد تا شــاهد بهبود وضعیت 
این تالاب ها باشــیم تا از پیامدهای 
از  ناشی  محیطی  زیســت  نامطلوب 

مرگ تالاب ها جلوگیری شود.
جهانگیری با قدردانی از همه دســت 

های  طــرح  مجریان  و  انــدرکاران 
ارومیه طی  احیاء دریاچــه  با  مرتبط 
ســال های اخیر، گفت: احیاء دریاچه 
ارومیــه را به همه مــردم ایران و به 
این  اطراف  خصوص مردم مناطــق 
دریاچــه تبریک می گویم که در این 
مدت شــرایط را تحمــل و همراهی 
های لازم را بــا مجریان طرح احیاء 

 دریاچه ارومیه انجام دادند.
وی همچنیــن از ســازمان برنامه و 
بودجه که در این مدت اعتبارات لازم 
برای اجرای طرح های احیاء دریاچه 
ارومیه را تأمین کرده است، قدردانی 
کــرد و از این ســازمان خواســت 
اعتبارات مورد نیاز برای تکمیل طرح 
ها و حفظ دریاچه ارومیه را نیز تأمین 

کند.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به 
در خصوص  نظرهــا  اختاف  برخی 
اجــرای طرح هــای احیــاء  دریاچه 
ارومیه، تصریح کرد:  باید تاش کنیم 
اختــاف نظرهــا از طریق گفتگوی 
صمیمانه حل وفصل شــود چرا که 
هدف مشــترک همه ما احیاء دریاچه 
ارومیه اســت و هیچ ایرانی راضی به 

نابودی این دریاچه نیست.
جهانگیری با تأکید بر ضرورت تاش 
بــرای حفظ و احیــاء دریاچه ارومیه 

اینکــه وضعیت دریاچه  برای  گفت: 
ارومیه به شــرایط گذشــته بازنگردد 
لازم اســت به صورت مستمر رصد و 
پایش انجام شود که در این خصوص 
تصمیماتی در دولت انجام خواهد شد 
تا همواره شرایط دریاچه مورد بررسی 
قرار گیرد.در این جلسه که وزیر نیرو، 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
و استاندار آذربایجان غربی نیز حضور 
داشتند، مســعود تجریشی مدیر دفتر 
برنامه ریــزی و تلفیق ســتاد احیاء  
دریاچــه ارومیه گزارشــی از آخرین 
وضعیت این دریاچه و اقدامات انجام 

شده از سال ۹۶ تا ۹۹ ارائه کرد.
در این گــزارش به مقایســه میزان 
عمــق، و حجــم دریاچــه ارومیه از 
ســال ۹۲ تا ۹۹ نیز پرداخته شــد و 
توضیحاتــی در خصــوص وضعیت 
بارش هــا در حوضه آبریــز دریاچه 
ارومیــه و تغییرات تــراز این دریاچه 

مطرح گردید.
تجریشــی همچنین به ارائه تصاویر 
ماهواره ای از تغییرات سطح پوشش 
آبی دریاچه ارومیه و سوابق اقدامات 
انجــام گرفته در طــرح ملی دریاچه 
ارومیه از ســال ۹۲ تا ۹۹ پرداخت و 
گزارشی از زمان بندی نقشه راه احیاء 

دریاچه ارومیه ارائه کرد.

جهانگیری:

احیاء دریاچه ارومیه به عنوان یک برنامه موفق مستندسازی شود

رونمایی از 12 عنوان ترجمه منابع ایرانشناسی به زبان های زنده دنیا
آیین رونمایی از ۱۲ اثر ترجمه و منتشر شده به زبان های خارجی با موضوع »ایران« امروز دوشنبه ۲5 اسفند در موسسه 
خانه کتاب و ادبیات ایران برگزار شد.به گزارش خبرنگار مهر، آیین رونمایی از ۱۲ اثر ترجمه و منتشر شده به زبان های 
خارجی با موضوع »ایران« دوشــنبه )۲5 اســفند ۱۳۹۹( با همکاری خانه کتاب و ادبیات ایران و مرکز ساماندهی ترجمه 
و نشــر معارف اسامی و علوم انسانی ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسامی برگزار شــد. در این برنامه حجت الاسام 
جواد ابوالقاســمی، معاون بین الملل ســازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی )سمت(، مهرداد رخشنده رایزن فرهنگی 
جمهوری اسامی ایران در اندونزی، غامرضا اباذری رایزن فرهنگی جمهوری اسامی ایران در عراق، مهدی حسنخانی 
رایزن فرهنگی جمهوری اســامی ایران در تایلند، حمیدرضا آزادی رایزن فرهنگی ســابق جمهوری اســامی ایران در 
بلغارستان، محمدرضا ســعیدی مولف کتاب »ایران شناسی« و نماینده سازمان سمت، صدیقه میرصالحیان مولف کتاب 
»قواره بری در بناهای تاریخی ایران«، عاطفه نوری رئیس گروه مطالعات و برنامه ریزی مرکز ســاماندهی ترجمه و نشر 
و محمدرضا جعفری کارشــناس مطالعات و برنامه ریزی مرکز ســاماندهی ترجمه و نشــر به صورت مجازی و حضوری 
ســخنرانی کردند.در ابتدای این آیین، عاطفه نوری رئیس گروه مطالعات و برنامه ریزی مرکز ســاماندهی ترجمه و نشر 
یکی از رســالت های سازمان فرهنگ و ارتباطات اسامی را انتشــار و انتقال مفاهیم اسام ناب محمدی، تشیع و ارائه 
تصویری روشــن از جمهوری اسامی ایران و ایران اسامی دانست و گفت: یکی از ابزارهای انتقال این مفاهیم ترجمه 
کتاب ها از فارسی به زبان های دیگر است چرا که بخش مهمی از منابع مورد استفاده مخاطبان خارج از کشور از طریق 

همین منابع ترجمه شده صورت می گیرد.


